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Voorwoord
Marie-Louise Smolenaars

|:En:t hoger. onderwijs is de atgelopen maarlden vaak

llf,I in het nieuws geweest vanwege de bezuinigilrgs-
l--lplalurel van ninister Ritzett. Verlagilg van de

studiebeurs, verhoging var het collegegeld ert mirlder
geld rnar cle uliversiteiteu; zaken waar lilet iedereetl evetr

blij niee is. Dat de voorzieuillgen voor het huidige aantal

studeuteu handen vol geld kosteu eu dat er ooif iets moet

veranderen, daar zijtt velen het ove[ eells. Echter, over
wat er moet veranderen lopett de tneuiugett uiteen. Lang
rfet iedereeu kau zich viudett in de plarurett die er toe

leiden dat het wel of niet kunneu studerel] sterk afllalfte-
lijk wordt vau het inkotneu vall de ouders.

Wij vroegen een aantal onderwijsspecialisten uit de

Tweede Kamer wat zli vinden van de huidige planneu en

vau andere rlalferen van bezuinigingel, bijvoorbeeld
selectie 'aal de poort'. Verder heeft ook eell aalltal stu-

denteu zijn nrerring gegeven over de huidige bezuirti-
giugen, is er een verslag van de 'Bestnurskuudige Esta-

fette', eeu boekbespreking van het da-sboek van Ed vau
Thijn, tips onl na je afstudereu goedkoop (?!) ar.rto te

kluuren rijden en rlo-q veel rneer. I

Van het bestuur
Vivienne Castenmiller & Johan van Werven

zijn we ei,uenlijk aan toe'J Dat is de vraag die bij de studenten rijst. De veranderilgeu in het ho,uer

onderwijs zijn niet gering. Vijf jaar, vier jaar, drie-eu-een-half jaar, drie jaar studereu, teurpobeurs, prestatie-
beurs, korting vau de basisbeurs, verhogiug van het collegegeld, selectie bij de ingaug voor urilversiteiteu.

Waar ligt de gretn vau al deze veranderingen'/ Wat zijn de kwaliteitseisen die aau het weteuschappelijk onclerwijs
verbonden zijn? Worclt het rriet eem tijd dat wij, als toekomstige bestuurders, ous hierclver druk gaau maken...

Waar blijft het wetenschappelijk onderwijs, als de utogelijkheid tot studereu tot een ninimun worclt gereduceercl.
Wat is datt nog wetenschappelijk aau weteuschappelijk onderwijs? Warureer de wetenschap niet cloor een contiluc
kwaliteit ert geloofwaardigheid gewaarborgd wordt, zal zij h een neerwaartse spiraal terecht komen en zal haar kracht
verloretr gaau. Deze neerwaartse gatg zal versueld worden door de wirwar van Haagse maatregelen. htdien Den Haag
besltrit de terrtpobeurs tot 75 o/o te verhogen, de prestatiebeurs door te zetten, de studieduur te halveren, het collegegelcl
te verdubbelen. de studiefirnucieriug af te schaffeu, dan zal de kwaliteit van het ouderwijs teloor -uaan.

Hallo toekomstige bestuurder, is het kwarde gevallen?r

5.1.

elkeJ,ein daf
de totstand-,*an
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Monique de Vries

Lid van de Tweede Kamer yoor de
Volkspartij voor Vrijheid en
Democratie ffVn)

nder de titel 'Investeren in
de mens' heeft de VVD in
haar verkiezingsprogramma

de inhoudelijke lijnen aangegeven,
waarlangs het onderwijsbeleid in de

komende kabinetsperiode gestalte
moet kdjgen. De essentie is dat
kwaliteit boven kwantiteit moet gaan.

De brede toegankelijkheid die velen
een hoger onderwijs-diploma moet
garanderen heeft geleid tot slecht
rendement - een zeer groot aantal
studenten doet er veel te lang over
om af te studeren -, verlaging van
het niveau van studie en diploma en
het credren van studierichtingen die
door gebrek aan diepgang geen we-
tenschappelijke opleiding, noch een

relevante aalsluiting op de aF
beidsmarkt bieden.

De afspraken in het regeerakkoord
rnet betrekking tot de stelselherzie-
ning van het hoger ouderwijs met als

doel een grotere differentiatie in stu-
diedoel, studieniveau en studielengte,
zijn dan ook in lijn met het VVD-
verkiezingsprogramma.

De invoering Yan de twee-fasen-

structuur met een uniforme studie-
lengte van vier jaar in de eerste fase,

is steeds meer een te knellend keurs-
lijf gebleken voor de instellingen van
hoger onderwijs. In HOOP '94 (Ho-
ger Onderwijs en Onderzoeks Plan)
is al duidelijk aangegeven dat deze

uniforme studieduur ten opzichte van
de orrs omringende landen tamelijk
uniek is en de noodzakelijke grotere
differentiatie in de weg staat. Het
regeerakkoord stelt met betrekking
tot het hoger onderwijs drie vragen,
waaronder de vraag: "Hoe kan bij

handhaving van een brede toeganke-
lijkheid meer selectie op kwaliteit
plaatsvinden?". Twee elementen uit
deze vraag verdienen een nadere be-
schouwing.

In de eerste plaats de brede toegan-
kelijkheid. Het aantal studenten in
het hoger onderwijs is rur 1960
explosief toegenomen. Door toege-
uomeu welvaart eu door de invoeriug
van een voor iedereen beschikbaar
stelsel van studiefinaucierilg, hebben
steeds meer jongeren een keuze ge-
maakt voor een voortgezette oplei-
ding in het hoger onderwijs. De ver-
wachtiug is dat deze groei uog meer
zal toenemen. Dit kwantitatieve as-
pect in ogenschouw nemend, is de
vraag gerechtvaardigd of de toename
van het aantal studenten niet ten ko-
ste gaat van de kwaliteit van het ho-
ger onderwijs. Gezien de lage rende-
mentscijfers en de relatief hoge uitval
kan nren zich afvrugen of de brede
toegankelijldreid geen orlgewenste
effecten veroorzaakt. Het recht op
toegang geeft geen garantie op het
behalen van het diploma. Studenten
versclrillen te zeer in capaciteit, aan-

leg, irzet en motivatie om hetzelfde
traject met gelijk succes te doorlo-
pen. In de ons omringende landen is
dat tijdig ingezien en biedt het hoger
onderwijs eel) grote diversiteit aan

opleidiugen die beter aansluiten op
de verschillende mogelijkheden en
wensen van diegenen die er gebruik
van maken.

Het streven naar een hoog kennisni-
veau dat aansluiting vindt op de ar-
beidsmarkt en dat zoveel mogelijk
mensen de mogelijkheid geeft zich
maximaal te ontplooien en dat qua

niveau de internationale toets kan
doorstaan, vereist een onderwijsstel-
sel dat geent is op de realiteit dat
mensen verschillende mogelijkheden
hebben.
Brede toegankeliikheid betekent

derhalve niet eenzelfde eindniveau

voor iedereen, maar een eindniveau
dat recht doet aan de eigen moge-
liikheden.

Het tweede element betreft de selec-

tie. Sinds kort is selectie een be-

spreekbaar onderwerp geworden. Het
is echter geen parutcee voor alle fric-
ties die zich thans in het hoger
onderwijs voordoeu, zeker niet als je
spreekt over selectie aan de poort
oftewel een toelatiugsexaruen. De
eerste selectie vindt thans in Neder-
land plaats in het voortgezet onder-
wijs. Het HAVO- en VWO-diploma
geven recht op toegang tot respectie-
velijk het HBO en de Universiteit.
Alleeu op iuhoudelijke gronden
daar waar het gaat om speciheke ke-
nnis en vaardigheden die buiten het
curriculum van het voortgezet onder-
wijs vallen - vindt selectie plaats zo-
als bijvoorbeeld bij de conservatoria.
De vauelfsprekendheid van die se-

lectie wordt door niemand betwist.
Bij selectie gaat het echter niet om

de inhoudelijke rechtvaardiging,
maar om een voorspellend element:
zal deze aankomeDde student nret eeu

redelijke rnate vau zekerheid binneu
de gestelde tijd de eindstreep halen?

Een selectie met een voorspellende
waarde is een ingewikkeld instru-
merrt, omdat er zeer veel factoren
zijn die het uiteindelijke succes van
een student kururen bepalen: niet al-
leen zijn voorkennis, de hoogte van
zijn cijfers en zijn intelligentie, maar
ook inzet, doorzettingsvermogen,
karakterstructuur, het hebben van een
analytisch denkvernogen en een ze-
ker abstractieniveau. Het is een fictie
te veronderstellen dat een selectie-
toets al die factoren zou kunnen me-
ten, al was het maar omdat de selec-
tie altijd beperkt zal zijn in tijd en

omvang. Naarmate de tijd en onvaug
van de selectie toenemen, zal de uit-
komst meer zekerheden bieden en zal
de voorspellende waarde meer ge-

wicht hebbett.
Het nadeel vatt selectie iu de vomt

vau eeu toelatingsexamerl is boveu-

dien dat nleu valt te vorell noet vast-

stellen welke de criteria zijtl en waar

cle marges liggen. Zal iedereen ntet

eeu eindcijt'er 6 uret zekerheid de

eindstreep halett, en is iedereen met

een 5,5 ongescltikt? Selecteert urett

de honclercl beste kandidateu eu is
nen ilerhalve het eue jaar rfet ge-

sclrikt eu het daaropvolgetld jaat

wel? Worden nlenselt il de keuze

van hun studie afltankelijk vau een

momentoplmne, of een gesprek ntet
iemaud die biruren bijvoorbeeld eett

uur kan concludereu of iemand vol-
doende motivatie eu inzet zal heb-

beu?

Teuslotte, gaat elke instelling ttu
ziju ei-uen selectieproces ontwerpetl
en worden aalkouteude studeutett

gedwongeu olll een groot aalttal in-
stelliugen langs te gaall om bij even-

tuele afwijzing bij de eue instelling,
een kans op toelating bij een attdere

instellin-s niet te verspelett? Is ltet
daamaast wel duidelijk, op welke

-{rondeu 
je aan het eue of wel ltet

andere instituut je opleidiug wilt vol-
geu'/

Conclusie mag zijn dat selectie in de

volln vall een toelatingsexamen niet
zal leidel tot een betere begeleiding
van de studeut naar de juiste studie-
richting op het gewenste niveau en

dus everuilin tot een verbetering vau
het reudement.

Selectie is een uitstekend ruiddel
mits alle relevaute variabelen vol-
doende getoetst kunnel wordeu en

mits de student de kans krijgt zijn
capaciteiten ten volle te tonen. Naast

eeu relevant vakkenpakket en eventu-
eel behaalde cijfers bij het eind-
examell biedt het propeadeuse-jaar,

waarin naast keruis, intelligeutie en

aanleg ook inzet, motivatie en door-
zettingsvennogeu voldoeude getoetst

kurureu worden om de mogelijkheid
van succesvolle afronding te voor-
spellel. Dit werkt alleen wameer
aan die propeadeuse ook consequen-
ties worden verbonden. Bij onvol-
doende resultaat dieut de student de

opleiding te verlaten. Echter, onvol-
doende capaciteit of aauleg voor de

ene opleiding, betekeut niet dat er
geen audere ntogelijkhedel open lig-
geu. Naast een selecterende functie
zon de propeadeuse ook eeu verwij-
zerde functie moeten hebben,
bijvoorbeeld biruteu hetzelfde vak-
gebied op een auder rriveau of van

een weteuschappelijke opleiding naar

een meer praktijk-gerichte opleidiu-r.

Naast beleidsvoornemens ten aau-

zien van de iruichting van hoger on-
derwijs heeft het regeerakkoord zich
ook uitgesproken over de studiefinan-
cieriug. Met ingang vau het studie-.
jaar 199511996 zal de studiefinancie-
ring in eerste installtie worden toege-
kend als een lening die rn gebleken
prestaties wordt omgezet in een gift.
hr de praktijk zal dit voor studenteu
geeu groot verscltil maken uret de

huidige situatie, waarbij de gift bij
onvoldoende prestaties alsnog wordt
ongezet il een lerfng.

Het verstrekkeu van studiefinancie-
ring voor de nomirnle studieduur is

een beleidswijzigiug. In de o-{en van
de VVD is het zeer wel te verdedi-
gerl orrr studiehuaucieriug niet langer

te verstrekkeu dau voor de duur van
de studie. Studenten moeten echter
wel de mogelijkheid houden om naast

huu studie uevenactiviteiten te out-
plooien. De prestatiebeurs mag der-
halve riet leiden tot een jaarlijkse
puutentelling en afrekening. Twee
meehnomenten zijn wat de VVD be-

treft voldoende: na de propeadeuse

en bii beeindiging van de studie, wa-
arbij niet het wel of niet behaleu van
het diplonm maatgevend moet zijn,
maar het aantal vakken (of punten)

dat men wel heeft behaald.

De op 8 december 1994 getekende

intentieverklariug tusseu de minister
van OCW (Onderwijs, Cultuur en

Wetenschappen) en de voorzitters
van respectievelijk de VSNU (Vere-
niging van Samenwerkeude Neder-
landse Universiteiten) eu de HBO
(Hoger Beroeps Onderwijs)-raad be-

hoeft in dit kader uog een paar kaut-
tekeningen. De stelsellterzterilng zal
conform de afspraken in het

regeerakkoord worder aargepakt en

leide[ tot eell grotere differentiatie
eu een kortere gemiddelde verblijfs-

duur. Eeu goede stinulans hiertoe is

de eenmalige f,uunci€le impuls voor
verbetering van de kwaliteit. Wau-

neer wij vau studentett verwaclttett

dat zii in de daarvoor gestelde tijd
afstuderen, mogen deze studeutert

ervar uitgaat dat zij eeu uitstekend

studieprogranuna geboden krijgen dat

hen ill staat stelt die prestatie te leve-

ren. De verhoging van het colle-qe-

geld met duizend gulden is de prijs
die betaald moet wordeu om de afge-

sproken bezuiniging in 1998 te halen.

Studenten met ouders in la,eere iuko-
nreusgroepeu zullen hiervoor wordeu
gecoupenseerd nriddels cle aanvullen-
de beurs. De pijn ligt dan bij studen-
ten met ouders uit de hogere rnidden-
irrkonrens. Zij zullen weer eeu stukje
ouder-olaflrankelijkheid moetel] op-
gevel clf door bijverdienen en leuen

het hogere collegegeld r]loeteu op-
breugen. Dit sterkt de VVD il haar

al eerder geuite voomenell om nlet

iugang van 1998 de OV-jaarkaart af
te schaffen en de opbreugst toe te

voegeu aau de basisbeurs. onl stl.l-

denten zoveel mo-uelijk onatlunkehjk
te maken, niet alleeu van nuders
ruaar ook van leningen.

Het ziet ernaar uit dat de volgende
eeuw eeu nieuw stelsel van hoger
onderwijs kent dat beter inspeelt op

de grote varieteit van studellten. Een

betere selectie voorkomt dat nensen
iu het stelsel 'verdwalen' eu kwali-
teitsverbetering nloet afstuderen in de

gestelde tijd garanderen. Als aan de-

ze voorwaarden is voldaan. dan is

het redelijk ook van de studeut een

investering in eigen toekonst te vra-
geu, zowel op het vlak van studie-
irnparufug als het financiele vlak.
Voor de VVD-fractie is dit even-
wicht een belalgrijk rjkpunt. r

investeren in eig
Hoger onderwus:

en toekomst

o
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Lid van de Tweede Kam€r voor
het Cristen Democratisch Appel
(CDA) met medewerking yan P.
van Gessel

laboratoria en practica alsmede infra-
structuur-investeringen iu de toe-
komst. In een aantal gevallen zal het
noodzakelijk worden dit mede ge-
bruik te stimuleren ten einde de kos-
ten zoveel mogelijk in de hand te
kuruen houden.

is gebleken dat dit niet voldoet. No-s

teveel studenten breken hun studie af
eu dreigel buiten de boot te vallen.
Een mogelijke oplossing vau dir pro-
bleem is het strenger selecteren in
lret voortraject. In de praktijk zal een
verzwaring van de tweede fase voort-
gezet onderwijs plaats moeten vill-
den. De stuurgroep tweede fase heett
hiervoor voorstellen outwikkeld.

Daarnaast zullen instellingen na het
eerste jaar moeten beoordeleu of eeu

bepaalde student(e) gezieu zrjtlltaar
resultateu het eerste jaar, het talent
en de rnotivatie in huis heeft om de

opleiding succesvol af te roldeu.

Duidelijk zal zijn dat het CDA kiest
voor vernieuwing en verandering,
maar dan wel zorgvuldig en door-
dacht zouder zig zag-koers.

Daarbij loopt het CDA niet weg
voor de financiele taakstelling die
voor onderwijs en studiefinancieriug
in het eigen verkiezingsprograntma is
opgenomen. Deze bedraagt f 0,7
tniljard in 1998. Dat is aanzienlijk
minder dan de voorgestelde ombui-
gingen van de socialistisch/liberale
coalitie. Het regeerakkoord vermin-
dert de uitgaven op het hoger onder-
wijs met maar liefst/ 1,5 miljard iu
1998; f l,- miljard op de studiefi-
nanciering en aanvankelijk 1 0,5 mil-
jard via een stelselwijziging op het
hoger onderwijs. De recente ver-
schuiving vall een groot deel vau die

/ 0,5 miljard naar de collegegelden
betekeut afwenteliug van / 1,4 nril-
jard op de rug van de studenten.

Daarbij worden de studenten met
ouders uit de midden-inkomens her
neest getroffen. De uiteiudelijke op-
breugst kan bij een groot beslag op

lerringen en bij onzekere terugbeta-

ling lager uitvallen dan geraamd.

II. De studiefinanciering

De CDA-fractie is voor bijstellittg
van het stelsel van studiefinancierittg,
nlaar wel met beltoud valt gararrties

voor toegankelijkheid, stimulering
van de eigen verantwoordelijkheid en

tegengaan van fraude. De bijstelling
van het CDA omvat een bedrag vatl

/ 500 miljoen. Daarbij wordt een ge-

mengd systeem van beurs en lenin-
gen gehandhaafd voor MBO-,HBO-
en WO-studenten, terwijl voor de

HAVO- en VWO-leerlingen het kin-
derbijslag-regiem moet gaan gelden.

De voortgangscontrole (lees: tem-
pobeurs) wordt voortgezet en waar
mogelijk aangescherpt. Die lijn is

bevestigd in het in juni 1994 ge-

voerde debat over het wetsvoorstel
Student Op Eigen Beuen. Voor mini-
ster Ritzen was toen de grens berei-
kt. Een grens die hij twee maanden
later weer met gemak doorbrak.
Over geloofwaardigheid gesproken.

De CDA-fractie loopt niet vooruit
op de toch al moeizame voorstellen
inzake de studiefinancieriug. Wel kan
nu al opgemerkt worden, dat de voo-
rstellen van de socialistisch/liberale
coalitie afwijken van de CDA-lijn op
een aantal punten. ik wil er drie in
het bijzonder noemeu.

1. Invoering van een prestatie-
beurs.

Torenhoge studieschulden kumen het
gevolg valn deze prestatiebeurs zijn.
Financiele redenen zullen als argu-
ment worden gebruikt om niet meer
aan een studie in het hoger onderwijs
te beginnen. Dat kan toch nooit de
bedoeling zijn geweest? Maar ook de
systematiek van dit stelsel doet wat
merkwaardig aan. Studenten worden
afgerekend op bepaalde meetmomen-
ten tijdens en/of aan het einde van de
studie. De op die momenten vastge-
stelde studieprestaties zijn bepalend
voor de hoogte van de studieschuld.

Waar ecirter volledig aan voorbij
wordt gegaan is de studeerbaarheid
van de programma's. Je zult maar
een studieonderdeel niet kunnen vol-

gen omdat de cursus al volgeboekt
is. De prestatiebeurs rekeut wel met
je af. De huidige tempobeurs laat dit
soort onvolkomenheden van het sys-

teem toe, omdat eeu minimum aantal
punten per jaar behaald moet /

worden. Het probleem vau de volge-
boekte cursus is daarmee niet opge-
lost, maar ook niet afgewenteld op
de student.

2. IJet schrappen van het extra
jaar na het verstrijken van de cur-
susduur.

In de plaruren zoals die nu worden
voorgesteld zal de prestatiebeurs al-
leeu voor de cursusduur wordeu toe-
gepast. De daadwerkelijke studieduur
is in de meeste gevallen langer. Ver-
halen dat studenten dan maar wat
harder moeten studeren zijn op z'n
zaclrtst gezegd, in de mij bekende
gevallen althans, ongenuanceerd eu

te gemakkelijk. Het is op zich niet zo

vreend dat studenten langer over
hun studie doen. De programma's
zijln al ingedikt van zes naar vier
jaar. Het gevolg van het afschaffen
vau de cursusduur-plus-66n-jaar is
dat je je geen enkele misstap kunt
veroorloveu. De black-out tijdens
tentamens is door de prestatiebeurs
eigenlijk opgelost!

3. De financidle taakstelling.

Het moge duidelijk zijn dat de relatie
tussen de eventuele stelselwijziging
hoger onderwijs en de studiefinan-
ciering onmiskenbaar is. Een sameu-

hangende aanpak is dan ook wense-
lijk. Maar dat neemt rfet weg dat de

stelselwijziging ook op eigen merites
moet worden beoordeeld. Immers
ook zonder stelselwijziging HBO en

WO zijn aanpassingen van de Wet op
de Studiefinanciering onontkoom-
baar.

De huidige discussie over de toe-
komst van het Hoger Onderwijs en
het stelsel van studiefinanciering ver-
dient in bestuurskundig opzicht geen

schoonheidsprijs. De oorzaak dient
niet alleen bij de huidige coalitie ge-
zoclrt te worden. Er zljn weliswaar
bij het sluiten van het regeerakkoord
grove fouten gemaakt, (denk daarbij

aan het terrasje vau de heer Nuis,
alsook aan het bezuinigingsbedrag
van / 1,5 miljard dat op eer achter-
namiddag bedacht is om de financiele
pangraaf van het regeerakkoord slui-
tend te krijgen) maar het probleenr is

echter breder.
Te lang is door de politiek, het mi-

nisterie, de instellingen, de CvB's
(Colleges van Bestuur, red.) en de

faculteiten geaarzeld en getreuzeld.

Eeu daadwerkelijke keuze voor auto-
nomie van instellingen en studeuteu
is de afgelopen deceruria rLiet gc-

maakt. Privatisering van het Hoger
Onderwijs-stelsel is eer modekreet.
Desalniettemin zulleu er de komende
jareu een groot aantal veranderiugen
dieneu plaats te vindeu. Meer eigen-
standige verantwoordelijkheid voor
studenten en instellingen is daarbij
het centrale thema. I

Ingezonden mededeling

Socialistisch/Liberaal onderwijs'beleid'

Ruim 100 dagen is de socialistisch/liberale coalitie nu aan de slag. In die tijtl is zij erin geslaagd in heel
Nederland onrust te zaaien door in het hoger onderwijs / 1,5 miljard aan bezuinigingen voor te stellen. Deze
onrust was met name het gevolg van de voorgestelde vernieuwing van het hoger onderwijs en de daaraan
gekoppelde financi€le taakstelling. Vernieuwing in het hoger onderwijs is nodig. Ook het CDA wil verandering
om de kwaliteit te vergroten en de kennisinfrastructuur in stand te houden. In de manier waarop verschillen wij
echter aanzienlijk met de door de socialistisch/liberale coalitie voorgestelde maatregelen. De hoofdtijnen van de
CDA-fractie vallen uiteen in een aantal punten.

W. yan de Camp

Binnen het hoger be-
roepsonderwijs en het we-
tenschappelijk onderwijs

1. Concentratie op primaire doel-
stellingen via herkenbare program-
ma's.

2. Effectieve en effici€nte inrich-
ting van de onderwijsprogram-
ma's.

Een van de mogelijkheden om hier-
toe te komen is de studieduur-diffe-
rentiatie. Dit betekent niet dat de
duur van de opleidingen alleen maar
korter zal worden. In een aantal ge-
valler zal sprake zijn van studieduur-
verlengin-e. Denk hierbij aan de bdta-
opleidingen. Wel bel ik van mening
dat de studieduur-differentiatie niet
zaligmakend is. Een gedegen WO
(Wetenschappelijk Onderwijs)-oplei-
ding dan wel HBO-opleiding heeft nu
eenmaal eeu bepaalde rninimumtijd
nodig. Studieduur-differentiatie als

bezuinigingsmaatregel wijzen wij
resoluut af. Het kost eerder geld dan
dat lret geld zal opleveren.

3. Duidelijke profilering van HBO
en WO naast elkaar.

Eeu en alder sluit samenwerking
echter niet uit. Daarbij valt bijvoor-
beeld te denken aau het gebruik van

4. Samenwerking tussen HBO en
WO bij specifiek beroepsgerichte
opleidingen.

5. Geen actieve stimulering van
doorstroming van HBO naar WO.

Het zou voor studenten zeer aau-
trekkelijk zijl zola:ng eu zoveel no-
gelijk te studeren op kosten van de
overheid. Helaas is de overheid ge-
noodzaakt keuzes te maken. De re-
den laat zich raden. De kosten zou-
den verschrikkelijk uit de haud gaan

lopen. Om die reden heeft iedere
student(e) in principe recht op 66n
hoger onderwijs-opleiding. Hiervoor
geldt een volwaardige bekostiging en
de daarbij behorende studiefinaucie-
ring. Indien na de opleiding nog be-
lroefte bestaat aan een vervolgoplei-
dirg zal deze voor eigen rekening
gevolgd moeten kunnen worden. De
verantwoordelijkheid van de overheid
is dan ten einde.

6. Geen selectie aan de poort, wel
beoordeling na een jaar.

Geen selectie aan de poort betekent
niet dat er geeu selectie plaats zal
moeten vinden. Dat gebeurt nu ook.
Rechtstreeks toegang tot de univer-
siteit of hogeschool is alleen mogelijk
ildien er bepaalde diploma's over-
legd kururen worden. Uit de praktijk
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Waar het werkelijk om gaat.
betere kwaliteit van hoger onderwijs

Wim van Gelder

Lid van de Tweede Kamer voor de
Partij van de Arbeid (PvdA)

M:T:#; '$Jr.;j.?;ffiX;I laan hun (vervolg-)opdracht
begonnen. In het regeerakkoord zijn
weer bezuinigingen op onderwijs
aangekondigd, maar nu eens niet
over alle sectoren verdeeld. Het fun-
derend onderwijs is bewust buiten
schot gebleven. De nadruk lag nu op
bezuinigingen op het hoger onder-
wijs. Grotendeels op de studiefinan-
ciering en voor de rest op de hoge-
scholen en universiteiten.
De politiek kan besluiten dat er

voor bepaalde beleidsterreinen min-
der geld wordt uitgetrokken. Niet om
de direkt betrokkenen te pesten,
naar uiteindelijk omdat besloten is
schoon schip te maken waar het het
overheidstekort betreft. De reacties
dat bezuinigingen op het hoger on-
derwijs niet mogen en/of kunnen zijn
dan ook niet erg adequaat. Hoe wen-
selijk of onwenselijk bepaalde bezui-
nigingen zijn, is een kwestie varl po-
litieke keuzes. Dat neemt niet weg
dat een kabinet ervoor te zorgen
heeft dat condities geschapen worden
om de beoogde bezuinigingen moge-
lijk te naken.

Na het bekend worden van de be-
zuinigingeu zijn argumenten lunr
voren gekomen die reeel zijn en dus

ook door de verantwoordelijke politi-
ci geaccepteerd moeten worden.

Bezuinigingen zijn moeilijk door te

voeren als de instellingen en studen-
ten volledig dwars liggen. Dat geldt
temeer omdat de achtergrond van de

huidige discussie niet uitsluitend een
financieel probleem betreft. Er is
immers alle aanleiding een bredere
discussie te voeren over de vraag hoe

het rendement van het hoger onder-
wijs verbeterd kan worden. Studen-
ten moeten binnen een kortere tiid de
instelling met een afgerond diploma
kumen verlaten. Het uitwerken van
dit algemene uitgangspunt leidt tot
een aantal opdrachten, en wel:
a) de aandacht voor de oplei-

dingsfunctie van universiteiten
en hogescholen, de eerste meer
dan de laatste, moet weer meer
nadruk en aandacht krijgen;

b) progranuna's dienelr zo te ziju
ingericht dat ze in principe in
de vastgestelde tijd/cursusduur
zijn te doorlopen;

c) studenten die voor de ver-
keerde opleiding gekozen heb-
ben, dienen daarop angespro-
ken te worden ell verwezen
runr lneer geschikte opleidin-
gen;

d) de cursusduur moet meer geva-
rieerd worder en ook mogelijk-
Iteden toelaten eerder met eeu
maatschappelijke kwalificatie
de instelling te verlaten.

Al deze maatregelen kumen een bij-
drage leveren aan eer efficienter en

effectiever hoger onderwijs; effectie-
ver in de zir dat meer differentiatie
ruar inhoud en duur van opleidingen
meer dan ooit nodig is. Over deze

maatregelen is op zich geen verschil
van mening. Problemen ontstonden
eerst toen de vraag aan de orde
kwam of hiermee 500 miljoen gulden
te besparen zou zijn, en dan ook nog
in 1998.

De argumenten die naar voren ge-

bracht zijn om aan te tonen dat dat
geen haalbare kaart zou zijn, waren
overtuigend. Dat was dan ook de

reden dat bij de behandeling van de

begroting van het ministerie van
OCW voor 1995 de minister opge-
roepen is een dialoog te starten over
wat financieel dan wbl mogelijk was.

Naarmate instellingen een grotere be-
reidheid uitspreken gevolg te geven

aan de in het regeerakkoord ver-
woorde uitgangspunten, zou de finan-
ciele taakstelling verbonden aan de
stelselherziening verlaagd kunnet
worden. Tegelijkertijd zou de mini-
ster er goed aan doen de bestaande
wachtgeldproblemen te helpen ver-
zachteu om daarmee ruimte te urc-
eren voor de beoogde reorganisaties.
Tenslotte zou op andere terreinen
bekeken moeten worden hoe de effi-
ci€ntie is te vergroten, zoals door het
tegengaan van overhead en het beter
afstemmeu van het onderwijsaanbod.

De minister heeft die opdracht aan-
vaard en binnen korte tijd een plan
op tafel gelegd dat aan de belangrijk-
ste bezwaren van de instellingen te-
gemoet kwam. Er wordt een wezelt-
Iijke bijdrage geleverd aan het oplos-
sen vall de wachtgeldproblemen en
tegelijkertijd komt er meer ruimte
voor het organiseren van de stelsel-
wijziging. Hoe je het wendr of keert,
aan de re€le bezwaren verbouden aau
een besluit dat in de zonerperiode
genomen is, wordt tegemoet geko-
men. De instellingen bleken dat bij
monde van hun woordvoerders aau-
vankelijk ook te waarderen. Zowel
van Lieshout voor de universiteiteu
als Van der Hek voor de hogescholen
bleken tevreden. Tevreden, op 66n
punt na. Eu dat is het punt waar de

discussie zich nu op concentreert, de

voorgestelde verhoging van de colle-
gegelden.

Het beeld dat opgeroepen wordt
door de recente voorstellen van Rit-
zen is dat de instellingen redelijk bui-
ten schot blijven en de studenteu ex-
tra belast wordel. Wel moet daarbij
aangetekend worden dat elke bezuini-
ging op het hoger onderwijs op 66n
of andere wijze de studenten raakt.

Een tegenstelling tussen het belas-
ten vau de instellingen of de studeu-
ten is daarmee te zwart-wit. Vast
staat dat een verhoging van de colle-
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gegelden alleen te rechtvaardigen is
als de kwaliteit van het aanbod van

de imtellingen verbeterd wordt. Met
name daarvoor is ook extra geld ter
beschikking gesteld. De uitdaging is

nu de op korte termijn te bereiken
verbeteringen in het onderwijs te be-

nadrukken en alleeu in relatie daar-

mee eventuele verhogingen vau de

collegegelden te accepteren. Tegelij-
kertijd valt op dat een paar thema's

buiten schot zijn gelatell, zoals de

hoge bestuurslasten en het ineffici-
ente systeem van aanbod van oplei-
dingen. Hieraan dient de komende
tijd eveneens voortvarend gewerkt te

worden, al dan niet als basis voor fet
tegengaan van de verhoging van de

collegegelden. De discussie daarover
is nog niet afgerond op dit montent.

Ik heb slechts een korte schets kun

nen geveu van de marrier waarop de

tliscussie tot nu toe verlopen is. Voor
mij is daarbij essentieel vast te stel-
len dat de politiek keuzes heeft te

maken, maar vervolgens niet blind
kan zijn voor de gevolgen. Hopelijk
wordt het mogelijk bimen niet al te
veel tijd de discussie te starten over
het thema waarom het werkelijk
gaat: het verbeteren vau de kwaliteit
van het Hoger Onderwijs.l

Het Hoger Onderwijs-debat vereist
constructievere bijdragen

Joke Jorritsma-van Oosten

Lid van de Tweede Kamer voor de
Democraten '66 (D66)

n het regeerakkoord ls eeu

bezuiniging ingeboekt op het

onderwijs van ./ 1,5 miljard.
Daarbij is uitgegaan vau het outzieu
van wat genoemd wordt het fuude-
rend onderwijs. D66 vindt dat ook
een goede zaak, omdat het buitenge-
woon belangrijk is dat het basis-
onderwijs, het voortgezet onderwijs
en het funderend beroepsonderwijs
zo goed mogelijk zorg kururen dra-
gen voor de ontwikkeling van kinde-
ren en jonge mensen. Daar wordt de

basis gelegd van waaruit deze men-
sen de maatschappij in gaan. Een en

ander houdt echter wel in, dat de

bezuinigigen volledig terecht komen
bij het hoger onderwijs, te weten het
hoger beroepsonderwijs en het we-
tenschappelijk onderwijs. Het uit-
gangspunt is daarbij dat er / 500
miljoen bezuinigd wordt op het hoger
onderwijs en / 1 miljard op de

studiefinanciering (de verlagingen
van de basisbeurs die op dit moment
worden doorgevoerd zijn overigens
het gevolg van beleid van het vorige
kabinet - wel door D66 gesteund - en

staan los van de / 1 miljard).
Naast deze financiele plaruren loopt

nog een andere lijn: die van de 'stel-

selwijziging hoger onderwijs'. Dit
houdt in een differentiatie van de

cursusduur in het hoger onderwijs,
zowel het HBO als het WO. Overi-
gens moet dat tot gevolg hebben dat
er - op termijn - een verkortiug zal

optreden vau de gemiddelde ver-
blijfsduur met een half jaar, wat ook
weer een bezuiniging tot gevolg zal
hebben. Het 66n is dus niet los te
zien van het ander.

Waarom is nu die differentiatie no-

dig? Om te begimen omdat de tegen-
woordige studentenbevolking steeds
grotere verschillen vertoort in indivi-
duele capaciteiten, motivatie en be-
langstelling. Boveudien vertoout de

vraag vanuit de maatschappij en de

arbeidsmarkt naar relevante opleidin-
gen steeds grotere verschillen in
aard, inhoud, niveau en duur. Daar-
om is de huidige situatie, waariu alle
opleidingen formeel 4 jaar duren
(een soort starre eenheidsworst dus)
volstrekt achterhaald. Waar D66 naar

streeft is: studie op maat. Dit moet
opleveren dat studenten een opleiding
volgen, die aansluit bij hun capaci-
teiten en motivatie en die bovendien
een diploma geeft dat maat-

schappelijk relevant is en maatsclnp-
pelijk herkenbaar.

In dit totaal speelt ook selectie een

rol. Het debat hierover moet niet
worden beperkt tot de vraag waar de

selectie moet plaats vindeu: aan de

poort, nil €6t jaar of bijvoorbeeld na

clrie jaar. In een gedifferentieerd ho-
ger onderwijs zal ook variatie nodig
zijn in selectieprocessen. Selectie is
een integraal kenmerk van hoger on-
derwijs. Bij gedifferentieerde syste-

men is het als het ware ingebouwd.
Het tot stand brengen van dit nie-

uwe stelsel is een proces dat veel
overleg vraagt. Hoe dit zal noeten
gebeuren is uiteengezet ir de zoge-
naamde procesbrief van staatssecre-

taris Nuis. Daaruit blijkt dat het
zwaartepunt ligt bij overleg met de

instellingen. Verder ook net de

VSNU en de HBO-raad. Bovendien
nlet de studenten, vertegenwoordi-
gers van branche-organisaties, werk-
gevers en audere deskundigen.

Voor wat betreft de studiehnan-
ciering: de duur van de basisbeurs

wordt gelijk aan de cursusduur. Dat
kan alleen als de studies 'studeer-

baar' zijn. Dat wordt beproken iu
eell tripartiet overleg tussen over-
heid, instellingen en studenten. Naast
de differentiatie in cursusduur is deze

studeerbaarheid voor D66 een heel

belangrijk punt.

Het is dus duidelijk dat voor een
goede voortgalg van de ontwikke-
lingen bij het hoger onderwiis over-
leg op alle fronten absoluut noodza-
kelijk is. Door alle conunotie over de
regeringsplarulen ell de reacties van
instelliugen en studenten daarop, was

I
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er een absolute patstelling ontstaan.
Het is de grote verdienste van mini-
ster Ritzen en staatssecretaris Nuis
dat ze hieraan een eiud hebben ge-
maakt en de onderhandelingen weer
hebben vlot getrokken. Dat hebben
ze gedaan door middel van een inten-
tieverklaring samen met de voorzit-
ters van de VSNU en de HBO-raad.

Wat staat er llu - in grote lijneu - in
die intentieverklaring? De op-
brengsten van de stelselwijziging
worden wat naar achteren geschoven

in de tijd en worden bimen reelere
proporties gebrachl, namelijk f 200
miljoen. Op de korte termiju wordt
de taakstelling verminderd, rekening
houdend met de wachtgeldproblerna-
tiek en er is / 500 miljoen beschik-
baar voor de studeerbaarheid en de

onderwijskwaliteit. De prijs voor
deze intentie is evenwel een college-
geldverhoging van / 1000,- Dit nu
vinden wij onevenwichtig en wij
gaan hiermee dan ook niet op voor-
hand akkoord. Dat wil overigens niet
zegge\ dat enige verhoging van de

eigen bijdrage van de studenten voor
ons onbespreekbaar is, maar er moet
wat tegenover staan en het moet pas

sen in het evenwiclttige geheel waar-
in een koppeling aanwezig is tussen
collegegelden, studeerbaarheid en
een efficientere besteding van
middelen door de instellingen. De
mate waarin aan de universiteiten en
hogescholen wordt gevraagd bij te
dragen aan de bezuinigingen is erg
besclreiden, zeker gezien in het licht
vau de aanslagen op de studie-
financiering.

Daarom heeft de D66-fractie (sa-

men met de andere coalitie-fracties)
aan de minister verzocht om in de

komende vijf weken weer te gaalr

praten met de universiteiten en de
hogescholeu met als doel het vinden
van aanvullende bezuirfgingen op de

begrotingen van de instellingen. Mo-
gelijkheden hiervoor worden aange-

dragen in een rapport van een zoge-
naamde'technische conrmissie', die
bestond uit ambtenaren van de mini-
steries van onderwijs en financien en
uit zogenaamde 'extemen', die heb-
ben geadviseerd over het invullen
van besparingen bij de instellingen
voor hoger onderwijs. Dat waren
ouder andere een effectievere be-
stuursstructuur, een vermindering

van de overhead, doorberekenitlg van
de facilitaire kosten voor het derde
geldstroomonderzoek, betere verde-
ling van de opbrengsten van de derde
geldstroonr, betere doorstronring vau
studenten eu tegengaan varr versrfp-
pering van studierichtingen.

Ook met de vakbonden kan gekeken
worden naar de arbeidsvoorwaarden
ell het personeelsbeleid. Wij ver-
wachteu van de irntellingen een miu-
der vrijblijvende en meer corrsistentc
opstelling. Overigens verwachten wij
ook van de studenten een

constructieve deelname aan het tri-
partite overleg.

De minister heeft toegezegd dat hij,
uitgaande van de bestaande inten-
tieverklaring, met de andere partijen
zal gaat praten eu eind januari hier-
over aan de Tweede Karner zal rap-
portereu.
Dat wachten wij af, in het ver-

trouwen dat er een evenwichtig pa-
kket uitkomt en dat er bovendien
weer eer colntructief overleg op
gang komt, tussen alle partijer, ren

einde de finauciele en inhoudelijke
problemen te kumen oplossen. I

De heer Schutte over
het hoger onderwijs

G.J. Schutte

Lid van de Tweede Kamer voor
het Gereformeerd Politiek Verbond
(GPV) en voorzitter van deze ka-
merfractie

elden zullen Yoornemens
met betrekkiru tot het hoger
onderwijs tot zoveel verwar-

ring aanleiding hebben gegeven als

nu het geval is met de plannen van
het duo Ritzen/Nuis. De directe oor-
zaak van de problemen gaat terug
raar de afgelopen zomermaanden.
Toen werden in kleine kring plannen

uitgedacht voor eeu forse bezr.riliging

op het hoger onderwijs ten behoeve
valt een te vormen paars kabirret.
Daarbij stond niet de inhoud van de
plamen centraal maar de bezui-
nigingstaakstelling. Het onderlinge
vertrouwen tussen de verschillende
componenten vall paars was zo ge-

ring, dat zij elkaar moesten binden
aan een op te brengen bedrag aan

bezuinigingen. Dit bedrag was niet
gebaseerd op een berekening van het-
geerr haalbaar zou zijr, maar op het
gevoelen dat een groot departement
als dat van Onderwijs, Cultuur en

Wetenschappen in staat moest zijn
een flink deel van de in totaal be-
nodigde l8 rniljard aan bezuinigingen
op te brengen.

Hoe flinterdun de berekeningen wa-
ren bleek wel uit de berichten dat de

toenmalige fractiespecialisten var
paars, onder wie de heer Nuis. niet
verder kwamel dau een bezuinigiug
van 165 rniljoen exclusief de studiefr-
nanciering. Dit heeft de heren Ritzeu
en Nuis echter niet belemmerd de

hun aangeboden portefeuille te aan-

vaarden.
De gevolgeu hebben zich zoals be-

kend snel gewroken. Dat er voor de

voorgenomeu maatregelen biuren het

hoger onderwijs zelf weinig dra-
agvlak bestaat is geen verrassing.
Niemand snijdt graag in eigen vlees.

Maar het verzet wordt wel er_{ -{e-
makkelijk gemaakt als zorureklaar is

Z
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dat een reorganisatie, zoals de opstel-
lers van het regeerakkoord voor ogen

stond, feitelijk niet kan. Terwijl ze-

ker niet bimen 66n kabinetsperiode

de afgesproken bezuinigingen kurutett

worden gehaald.

In het nauw gedreven tussen de

financi€le taakstelling eu de harde

werkelijkheid zal de minister hebben

gedacht: 'als het dan niet kan zoals

het moet. moet het maar zoals het

kan. Wat ik niet rechtstreeks bij de

universiteiten en hogescholen kan ha-

len, haal ik dan maar bij de stu-

denten.'

Wat nu van dit alles te denken?

Opmerkelijk is dat voor de meeste

ideeOn op zictuelf beschouwd wel
wat te zeggen is. Problemen ontstaan

door de cumulatie van ideeen, die

bovendien nog in een strak keurslijf
van de tijd worden geperst. Als dan

bovendien steeds weer trieuwe com-
binaties worden aangebracht, wordt
het beeld wel erg troebel.

Gegeven de noodzaak vall om-
vangrijke bezuinigingen op de over-
heidsuitgaven ga ik er van uit, dat
het onderwijs daarbij niet geheel kan

worden ontzien. Na alle ingrepen
welke in het verleden zijn toegepast

op het prirnair en secundair onder-
wijs vind ik het ook ouvermijdelijk
dat de nadruk komt te liggen op het

tertiair onderwijs. Ook vind ik het

terecht dat daarbij niet de kaasschaaf-

methode wordt toegepast. Dat zou
een beleidsarrne beslissing zijn, waa-
rbij keuzen worden ontlopen, terwijl
niet wordt uagedacht over het aan-

passen van de eisen aan het onder-
wijs te stellen.
Een reorganisatie van het hoger

onderwijs is in die zin dat de unifor-
me cursusduur wordt verlateu eu de

gemiddelde studieduur wordt verkort
een verantwoorde optie. Op termijn
moeteu hieruit financiele voordelen
voor de overheid kururen voortvloei-
en. Als vooropgezet doel is dit echter
onjuist. We kumen ons niet permit-
teren de kwaliteit van het hoger on-
derwijs ondergeschikt te makeu aau

budgettaire prioriteiten.
Hoger onderwijs voor velen is eeu

goede doelstelling, ouderwijs passend

bij iemands aanleg en kwaliteit is een

betere. Daarom is een zorgvuldige
selectie in het secundair onderwijs en
waar nodig ook bij de poort een goe-

de zaak. Een goede begeleidirg tij-
dens ile propeadeuse zal moetett z6r-
gen voor een tijdige verwijzing naar

de juiste studierichting.
Hier ligt een directe relatie met de

invoering van een prestatiebeurs. De
gedachte als zodanig is zeker niet af
te wijzell. Voor wie normaal studeert
verandert er per saldo niet veel.
Maar het gaat er dan wel om de mo-
gelijkheden te bieden om normaal te
studeren en omodige mislukkingen te
voorkomen.

Een forse verhoging van het colle-
gegeld kan natuurlijk niet los worden
gezien van het stelsel vall stu-
diefirnnciering. Een collegegeld-
verhoging van / 1000,- in combinatie
met een prestatiebeurs op het per I
januatri 1995 geldende verlaagde ni-
veau zal hoe dan ook een drempel
gaan volmen, in het bijzonder voor
studenten uit gezimen met een mid-
den-inkomen. Als het daarbij gaat

om grotere gezimen zal de drempel
extra hoog zijn, omdat de Tweede
Kamer iruniddels in meerderheid
heeft ingestemd met forse bezuini-
gingen op de kinderbijslag, die extra
zwaar drukken op grotere gezimen.

Afgezien vaIr' deze bezwaren zijn
er nog andere algemeen-politieke
bezwareu tegen een belangrijke ver-
hoging van het collegegeld. Vervan-
ging van bezuinigingen op de over-
heidsuitgaveu door hogere college-
gelden is een vorm van afwenteling
van lasten op burgers. Als het in de

vonn van een belasting- of premie-
verhoging was gegoten zou het wor-
den afgewezen, omdat de collectieve
uitgaven niet ornhoog mogeu. Het
collegegeld is formeel geen belasting,
maar het drukt niet minder op de

burgers.
Mijn conclusie op dit moment is

dus: de regering heeft zich zelf in de

nesten gewerkt. Een echt goede oplo-
ssing lijkt in dit stadium niet meer

mogelijk. Het is te hopen dat de ge-

beurtenissen geen blijvende schade

aan het hoger onderwijs zullen be-
rokkenen. I
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Koersen op kwaliteit
Aanzet tot een strategie voor de Leidse universiteit

Voorzitter College van Bestuur van
de Rijksuniversiteit Leiden

eiden heeft een goede reputa-

tie. Haar onderzoekers wor-
den verhoudingsgewijs vaak

geciteerd in de internationale litera-
tuur. Bij beoordelingen van het Leid-
se onderzoek en onderwijs zijn de

conclusies vatl externe deskundigen
over het algemeen gunstig. Ook orze
eigen studenten hebben volgens re-
ceut onderzoek een positief beeld van
het onderwijs dat hun wordt gebo-

den.

Het goede moet de komende jaren

behouden wordeu, maar dat is niet
voldoelde. De Leidse universiteit
rnoet zich internationaal over een

breed front kunen meten met de

neest vooraanstaande instellingen.
De richtiug voor het komende decen-
rrium is daannee bepaald: we moeten
'koersen op kwaliteit'.

Hoofdlijnen

Bij het bereiken en vasthouden van

eeu hoge kwaliteit over een breed
front spelen vijf kernbegrippen een

rol: continuiteit, vernieuwing, diffe-
rentiatie, selectiviteiten flexibiliteit.

Ten eerste moet het goede behou-
den blijven en de kans krijgen om
zich verder te ontwikkeleu. Naast

deze continuiteit dieut echter een per-

manent proces van vernieuwing te

worden gestirnuleerd. Medewerkers
moeten de kans krijgen nieuwe idee-
en te ontwikkelen en uit te voeren.

Daaruoor moet organisatorisch en

financieel voldoende ruimte vrij ge-

maakt worden, ook al is dat momeu-
teel moeilijk. Een vernieuwingsbud-
get, mede gevuld met externe fond-
ser, is noodzakelijk.
Een aantal diepgewortelde gelijk-

heidsficties noet worden losgelaten.
Differentiatie en selectiviteit zijn
noodzakelij ke voorwaarden voor
kwaliteit. Leiden moet aantrekkelijke
voorzieningen en stimulansen bieden
voor goede tot zeq goede studenten
en medewerkers. Het contact tussen

student eu docent zal intensiever
worden en de opleiding krijgt een

selectiever karakter.
Wil de belofte van kwaliteit worden

ingelost, dan zal er ook eeu veel gro-
tere flexibiliteit moeten zijn in het
personeelsbeleid. Een kleirere vaste

wetemchappelijke staf zal continuiteit
moeten verzekeren, terwijl medewer-
kers in deeltijd en rnet tijdelijke
aanstellingen worden ingezet voor
specifieke takeu. Een meer flexibele
beloningsstructuur zal de aantrek-
kingskracht van Leiden helpen
versterken.

Onderwijs

De Leidse opleiding moet geken-
merkt worden door:
- een academische signatuur;
- hoge eisen aan de studenten;
- intensieve contacten tussen stu-

dent en docent gedureude de

studie;
- extra rnogelijkheden voor de

beste studenten.
Het onderwijsprogramma wordt zo
niet alleen aautrekkelijk voor goede

studenten, maar ook voor de zeer

goede, die zich willen inspameu
voor hun academische vomriug.
Hierin wil onze uuiversiteit zich ol-
derscheiden. De vier kenmerkel zul-
len de urriversiteit een natiollale uit-
straling verschaffen. Tot dusver be-

trekt Leiden haar studenteu inrnrers

vooral uit eigen regio.

Academische signatuur
De vakinhoudelijke opleiding staat

uiteraard voorop, maar daarnaast is

het Leidse onderwijs gericht op het
bereikeu vau een academische signa-
tuur. Esseutieel hiervoor is de ver-
wevenheid van onderzoek en onder-
wijs. De wetenschappelijke staf is op
beide terreinen actief, zodat de
jongste irzichten dn de wetenschap-
pelijk discussies in het onderwijs
doorklinken. Door betrokkenheid bij
het onderzoek wordt het kritisch
denkvermogen van de studeuten ge-

stimuleerd. Daarnaast kan de algeme-
ne academische vonning wordeu ver-
sterkt met een interfacultair cluster
van vakken die de studie ondersteu-
nen eu het gezichtsveld van de stu-
denten verbreden.

Hoge eisen aan de studenten
Irr het algemeelnzal de opleiding
zwaarder wordeu. Om de academi-

sche vorming en lret itttensieve cort-
tact mogelijk te maken moet ook de
propeadeuse een selecterende wer-
king hebben. Zodoeude wordt het

onderwijs in de jareu daartu niet be-

last met minder geschikte of ongemo-

tiveerde studenteu. De propeadeuse

zelf is algemeen toegankelijk en biedt
naast algemene vonnende elemeuten

een fepresentatief beeld van de ver-
dere opleiding.

Intensieve contacten
De Leidse universiteit rrlag geen 'stu-

deerfabriek' zijln. Maatwerk moet

mogelijk worden. waar tot dusver te

vaak de confectie de nomr was. Het

directe colltact met stafledeu zal eeu

sterke stimulerende werking hebben

op de wetenscliappelijke vormiug. De
Leidse student utoet zich esse[tieel
onderdeel van het academisch bedrijf
weten.

Extra mogelijkheden voor de beste

studenten
De studenteu die de meeste aauleg en

belaugstelling tollen voor hutt studie,
krijgen extra aandacltt en faciliteiten.
Hierbij wordt onder meer gedacht

aall een flexibel tentamenregime,

koppeling aan een vooraanstaande

hoogleraar, master-classes eu itlterua-
tionale uitwisseling. Ook een lartgere

studieduur beltoort tot de mogeliikhe-
den: met een vijfde studiejaar zou de

basis voor zelfstandig promotieonder-
zoek verstevigd kututeu wordeu.

Onderzoek

Ook bij het onderzoeksbeleid staat

kwaliteit voorop. Daarbij gaat het om
twee beleidsdoeleu:
- behoud en versterking vau het

goede onderzoek;
- het scheppen van ruimte om te

kururen irrvesterert irr lrieuw
onderzoek.

De instrumentell waarmee deze doe-
len bereikt moeten worden, wordeu
allereerst gezocht in het persoueels-

beleid (zie de volgende paragraat).

Ten tweede dienen profielbepalende

ouderzoeksprogranma's op facilitair
of interfacultair niveau te wordeu
vastgesteld. Hierdoor worden be-

lenmeringen voor dwarsverbanden

weggenomen en kurutett ortderzoeks-

middelen doelmatiger worden inge-
zet. Dit zal onder meer betekeueu dat

het aantal zwaartepunten wordt be-
perkt. De onderzoekscapaciteit van

de tweede fase dient voonnmelijk
biruren de t'acultaire rtnderzoeksprio-
ritei teu worden irrgezet.

Eeu consequeutie voor de keuze

voor kwaliteit in het onderzoek zal

zijn dat de aantrekkiugskracht vau

Leiden wordt vergroot, eu daamree

de inkomsteu uit onder neer de der-

de geldstroon

Wetenschappelijk personeel

Een belangrijk instrument om de

kwaliteit van ouderzoek en ouderwijs
te versterken wordt gezocht in flexi-
bilisering van het personeelsbeleid.

Een drietal beleidsdoelen is gedefi-
nieerd:
- behouden en aantrekkell vau

goed wetenschappelijk perso-

neel;
- het creeren van ruimte voor het

aanstellen van nieuw personeel;
- bredere irzetbaarheid vau we-

tenschappelijk personeel.

Nieuw talent moet meer kans krij-
gen. Er moet bijvoorbeeld meer

ruimte worden gesclnpeu voor post-

doc aanstellingeu. De noodzakelijke
ruimte eu flexibiliteit kan wordeu
gecreeerd door vaker medewerkers
in deeltijd aan te stellen, en te bevor-
deren dat onderzoekers een deel van
hun werk buiten universitair verband

verrichten. De universiteit speelt
hierbii eeu faciliterelde rol. Iu de

huidige situatie zijn leeropdrachteu

vaak te nauw gedefirfeerd. Dit be-

perkt de irzetbaarheid van nedewer-
kers biruren en buiten de urfversiteit.

Automatisnlen in het belorrings-
systeem dienen te worden afgeschaft,
om hoge prestaties te stimuleren en

zeer goede nedewerkers aau te
kururen trekken. Zij zullet de ruimte
noeten krijgen om lturt ouderzoek eu

onderwijs het hoge uiveau te kututeu
geveu dat zij wensen. Huu prestaties

zullen regelmatig in functionerings-
gesprekken aan de aangescherpte cri-
teria worden getoetst.
Het zal duidelijk zljn dat dit alles

gevolgeu heeft voor het persoueels-

beleid. Leiden zal eer kleiuere we-

tenschappelijke staf in vaste dienst
hebben, en eeu grotere in tijdelijke
dienst. Door het natuurlijke verloop
in de planperiode kan dit worden
bereikt.

Leiden anno 2005

Waar leidt dit alles toe? De Leidse

universiteit anno 2005 heeft een klei-
llere vaste wetenschappelijke staf,
ondersteuud door een tilrs conti-uent

aau personeel op tijdelijke basis. zo-

als postdocs. De medewerkers heb-

ben een duidelijk carridreperspectief,
en ze hebben meer mogelijkheden en

middelen om hoogwaardig onderzoek
en onderwijs te verrichteu.
De studeuten prohteren van het

intensief contact met de weteu-

schappelijke staf. Huu werkzaamhe-

den worden uauw gevolgd en ze

moeteu voldocn aan stevige cisen.
nlaar ze zijn geerr arrorilenre nrassa:

hun individuele talenten wordeu -ue-
stimuleerd. Bedrijt'sleven. overheid
en onderzoekswereld weten dat Leid-
se alunni een conplete academische

opleiding hebben gelud. waariu kri-
tisch deuken en eeu bredere ontwik-
keling voorop staan.

De keuze voor ho-{e kwaliteit iu
onderzoek en onderwijs geefl Leideu
toegang tot altematieve rniddelen.
Een groeiend netwerk van persouen

en organisaties stelt ous in staat, het

terugtreden van de overheid om te
vonuen tot een strategisch voordeel.
Zo is het LUF de universiteit be-

hulpzaam bij het versterken van de

band net de alumril.r

Al voor de discussies waren begonnen over verhoging van collegegeld en stelselwijziging van het Hoger
Onderwijs maakte de tijdelijk voorzitter van het College van Bestuur van de Rijksuniversiteit Leiden, de heer
Vredevoogd, bekend te werken aan een strategienota. E6n december was het zover, namens de Stuurgroep
Strategie presenteerde Vredevoogd de nota 'Koersen op kwaliteit. Aarzet tot een strategie voor de Leidse
universiteit.' De nota gaat in op een aantal essenti€le vragen voor een universiteit die over tien jaar nog steeds

tot de top wil behoren. Onderstaand een samenvatting van de nota.

Drs. L.E.H. Vredevoogd

L
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Universitair ond
gedegradeerd tot'lopende

erwijs:
band'-business

Studeren in
een bevrijd

Noorwegen;
end gevoel

Als we naar het universitaire onderwijs van deze tijd kijken, dan kunnen we niet anders concluderen dan flat er
sprake is van een lage kwaliteit. Deze lage kwaliteit komt zowel tot uitdrukking in het niveau van de vakken, de
tentamens, als de mentaliteit van de student en de begeleiding van de leraren. Met betrekking tot de vakken die
worden gegeven kan worden gezegd dat deze veelal toch interessant zijn qua inhoud. De beloftes die in de
studiegids worden gedaan oveltreffen alle verwachtingen. In de praktijk ligt het puur aan de leraar of aan deze
verwachtingen gestalte kan worden gegeven. De tentamens gaan puur oppervlakkig in op de te leren stof en zijn
daarom vaak teleurstellend. Als student kom je er na ieder tentamen weer achter dat je nog minder had hoeven
te leren om een voldoende te halen dan je al gewend was. Vaak heb je het idee dat jij rneer weet van de stof dan
diegene die het tentamen heeft gemaakt.

Pauline Vonk

Een studieverblijf in het buitenland is een zeer horizon-verbredende ervaring. Een ieder die iets dergelijks heeft
mogen meemaken, zal dit zeker beamen. Je maakt kennis met een andere cultuur. Ook al blijf je redelijk dicht
bij huis, de cultuurschok zal je altijd waarnemen: een andere lifestyle, ander eten, andere normen en waarden
en... een ander onderwijssysteem.

De leraar verwacht teveel

en eerste struikelblok waar
studelltel] mee wordel -qecon-
tnlrteerd bij een leraal van

een bepaald vak is dat zij alles op
tijd dienen in te levereu, nraar de

leraar niet. Vanuit pedagogisch ge-

zichtspult is dit dus al onverautwoo-
rd. De leraren verwachteu van hun

studeuteu dat zij iu korte tijd tot alles
in staat zijn, oudanks priv6-onrstan-
digheden. Warureer lerareu echter
zelf door bepaalde onstandigheden
ergeus niet aau toe zijn gekomer dan

dicnt de student daar hegrip vo()r'op
te breu-qeu. De onrgekeerde wereld
dns. Natuurlijk zijn er altijd uitzon-
derin,Qen die de re-uel bevestigen.
Deze ontwikkeling leidt er echter toe

dat studenten die wel hun best willeu
cloen steeds miuder gernotiveerd ra-
ken.

De student is lui

Aan de andere kaut verwachteu le-
raren echter steeds ntirtder van de

studcntelr. Dat studcntert ttet'gerts itt

-ueinteresseerd zijn, liever lui dan

ruroe zijn wordt door velen bevestigd.
Gedeeltelijk geef ik ze geen ongelijk.
ln plaats vau dat studeuten nret el-
kaar concurrerell onl de nreeste kel-
nis of de beste cijf'ers heerst er een

apathische sf'eer. Argurnenten als:
"Het moet leuk blijven", "Als je vijf

jaar hebt rnoet je deze ook gebmi-
ken", "Het is oumogelijk dat ik dit
allemaal moet doeu" zijn kleten die
je vaak hoort. Aangezien lerareu ve-
elal een lrouding hebben var'zo zTjn

studeuten uu eenmaal' wordt er iu
t'eite ook niets aan gedaau. Je gaat je
dau als student die meer wil doen
dal het gebruikelijke progranuna wel
eeus afurageu: "Universitair ouder-
wijs: is dit uu alles? Is dit nu het
hoo-uste niveau wat je ooit kuut be-
reiken'J" Deze studeuten kurureu ziclr
alleeu eui-uszins bevredigeu door in
de breedte (meerdere studies) te gaau

studeren in plaats van iu de diepte.

De Paradox

Verwachten leraren aan de ene kalt
het uiterste van huu studeuteu. aan

de andere kant verwachten zij er
rriets vau: kortom de paradox van het
geven vau onderwijs.

Voor studeuteu die daadwerkelijk
iets willen lereu en zich willel ont-
wikkelen is deze situatie desastreus.

Het onderwijsniveau wordt laag ge-
houden zodat alle studenteu mee kun-
nen komeu. Het niveau kau echter
rriet hoger, aan-eezien dit al het hoog-
ste onderwijsriveau is van Nederland
(lachwekkend!). Eeu ander punt is
dat doordat studenten niet met elkaar
coucurreren er ook uooit uit kan ko-
nreu wie nu eigenlijk het beste is.
Lerareu kijken bij het vervullen van
AIO (Assistelt Iu Opleiding)-plaatseu
meer lnar studeilteu die dezelfde me-

rfug als hen zijn toegedaau ("Ze mo-

eteu iu het team passen") dau naar

daadwerkelijk aarwezi-rre keurils eu

kuude. Vaudaar dat het voununrelijk
de zogenaamde 'piet stropen' zijn die
eeu AlO-plaats benrachtigen. Studen-

teu kurureu nog zoveel kennis in huis
hebben. waruleer ze kritiek hehbeu

op het ouderwijs dau kumren ze liurr

AlO-plaats wel ver-uetel. Aangezien
de vakgroep steeds maar weer stu-

denter aalureemt die hen welgeziud
zijn verardert er nooit iets. Het zor,r

het olderwijs ten goede kouren wau-
rueer de (potentiele) AIO-ers eu stu-

dent-assistenteu eens wat nreer v0l-
gens objectieve criteria (concurrentie
door rniddel van cijfers. ref-erateu en

artikelen) zouden worden -uekozeu.
Nu wordeu ze door de leraren he

tuoemd. Voor heu aardi-ue studeuten

wordt het steulpel 'intelli-uent' opge-
dmkt. r

Marjolein Topee

O i-' ffi"1T:l'1,,1#,''J'',#
| - lOslo, de hoofdstad van
Noorwegen. Ik was daar aaugeuomeu
als ERASMUS-student aan de vak-
groep Politieke Weterxchappen, aan-

gezien er iu Oslo geen vakgroep Be-

stuurskunde bestaat. Voordat ik daa-

dwerkelijk vertrok naar Noorwegen
was er al veel gebeurd. Zo had ik
onder audere eeu ERASMUS-beurs
aargevraagd; miju kamer in Leidel
onderverhuurd; huisvesting in Oslo
geregeldl ziektekosten- en reisverzc-
kering afgeslotent een verblijfsver-
guruilrrg aaugevraagd aarruezicrt

Noorwegen (nog) geen EU-land is:

kortom: er kwam eeu hoop brj kij-
keu.

Bij mijn aankomst in Oslo bleek
alles boven verwachting goed te zijn
geregeld. Er was zowaar een kamer

op de carnpus voor rnij gereserveerd.

Sterker uog: ik had een keuze uit
drie verschillende kamers! Voor alle
ERASMUS-studenten was eel inteu-
sieve taalcursus Noors georgaui-
seerd. Op die manier leerde je al je
medestudenteu keruren nog voordat
het echte studieprograrnma begou.
Helaas werd er maar 6fu vast
Engelstalig programrna aangeboden
dat bestond uit twee vakkeu, die sa-

men eell heel semester vulden. Ik
had dus wat dat betreft geeu keuze.
Het ene vak was genaamd 'Iutennti-
onal energy policy' het andere heette
' Political econonrical models'.

Voor beide vakken moest eeu indi-
vidueel werkstuk geschreveu worden

van orlgeveer twintig pagina's. Daar-
rnast werd over de verplichte litera-
tuur een zes uur durend tentalnen
afgenornen. Er werd van de studen-
ten verwacht dat ze in die zes uur
een essay zouden schrijven bij een

ge-qeven titel. Over het algenreeu

mag de studeut dan uit twee titels
kiezeu. De student moet er echter
wel voor zorgeu dat er een kop en

een staart aan zijln of lnar betoog zit.
Eer tentamen-essay is gemiddeld
achttieu handgeschreven pagina's
laug.

onderbouwd - wordeu -sebruikt. De
gegevell titel vau het essay legt de

student nooit voor de volle 100 pro-
cent vast. Er is altijd ruimte voor eeu

wat vrijere interpretatie eruau. Ei-
genlijk werkt deze ntethode zeer be-
vrijdend als ik heur ver-uelijk nret de

toetsvomleu clie door de vakgroep
bestuurskunde worden gelnnteerd. hr
heel veel bestuurskunde-teutamens
wordt louter eu alleeu rnar feitenken-
nis gevraagd en dau llo-s op het piet-
Itrtti-ue aL Zo herirurer ik mij, dat in
miju Bestuurlijke lnfbrmatiekunde I-

U N I VERs I 'g'l'I'T' I OS LO
Det s amfunnsvitenskapeli ge fakul tet

UNNERSITY OF OSLO
The Faculry of Social Science

Aarvankelijk zag 1k die twee zware
teutamens helemaal niet zitten. In
Leiden zijn bestuurskuude-studenten
slechts 'getraiud' iu het ondergaan
vau tentamens die hooguit drie uur
duren. Dat voud ik persoonlijk al
lang genoeg. Achteraf - nadat ik bei-
de tentamens met goed gevolg lnd
afgelegd - ben ik tot de conclusie
gekomen dat dat Noorse systeeill he-
lemaal zo gek nog niet is.

Bij het schrijven vau zo'u essay heb
je nanelijk behoorlijk veel vrijheid
in de keuze welke bestudeerde stof
het beste gebruikt kar worden in het

bettlog. Er wordt [iet varr je ge-

vraagd om 66n bepaalde auteur te

volgen. Warureer de studeut zelf ide-
een heeft over het desbetretfbnde
orrderwerp mogen deze - mits goed

telltamen eeu hele vraag op het tenta-
nleu was gewijd aan slechts 66u rea-

der-artikel. E6n artikel vau de meer'

dan twiutig! De vraag kou dan ook
alleen beantwoord worden als men
dat ene artikel goed in zijn hoofd had

zitten. Al wist je nog zoveel vau be-

stuurlijke informatiekunde. zouder
dat eue artikel kon je het tenta-
menonderdeel wel schudden. Dit was

voor mij uou een typisch voorbeeld
vau hoe het rriet moet. Zulke tenta-
mens vallen onder de uoemer stu-
deutje pesten. De studelt nroet als

eert scholier vat 12 jaar z't lesje uit
zijrt hoofd lerel. Ik krijg hierbij dan

ook altijd het gevoel dat de student
niet serieus wordt genonren door de

doceuteu. Vol-{ens mij -uaat studereu
er uiet alleen onr f'eitenkemris te ver-
garen, nraar studeren betekent ook

E
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creatief omgaan met de stof. De ten-
tameuvornl die in Noorwegen ge-

bmikt wordt, leeut zich veel nreer
voor die creativiteit. Je kuut telmiu-
ste laten zieu wat je werkelijk weet
en hoe je denkt over bepaalde mate-
rie.

Nu kan het ziju dat ik op een ander
niveau in Oslo onderwijs volgde dan

in Leideu. Toel ik rnar Oslo -eiu-{
had ik nriju Doctoraal II uog niet
volledi-s at-eerond. In Oslo volgde ik
vakken op 'hovedt-ag'-niveau. Dit is
het allerhoo-qste niveau op de uni-
versiteit. Een Noorse student be-uint

ruunelijk uret twee jaren 'gmmrtag',
eeu soort uitgebreide propeadeuse
waariu je de basis knjgt btjge-
spijkerd. Veruolgern krijgt de Noor-
se student il zijn twee jaar durende
'urellourfa-{' de gelegenheid om eens

bij aldere f-aculteiten te 'shoppen'.
Zo kr.uureu ze bijvoorbeeld -eeschie

denis gaan studeren of een extra taal.
Na deze verbreding iu de studie krij-
gt de studert te makeu met eeu twee
jaar dureud'hovedfag'. Dit pro-
graurma is dan bedoelt om af te stu-
deren. Ik heb dus vakken gevolgd
waar vier jaar voorkemis voor nodig
was, terwijl ik zelf amper drie jaar
nret bestuurslcunde bezig was. Ik
moest dus wel eveu eeu kloof(e)
0verbruggell.

Ik vind het januner dat studenten il
Nederland niet de mogelijkheid heb-
ben om zes jaar te studeren. De dmk
die op ons vierjarig-progranuna rust,
doet veel af aau de kwaliteit vau ons

onderwijs. Tentamens nlet louter f'ei-
teukeruris over de bestudeerde stof
zijn hier jamrner geuoeg eerr gevolg
van. Langer en intensiever werken
nlet bepaalde materie is er niet bij.
Stof laten bezinken eu ernree spelen

al helemaal niet. Nederlandse studen

tell worden academici ouder de
(ilternatiorule) maat. Studieduur rot
ntaxirrraal vier' .jaar vcrkortcn is orrvc-
rantwoordelijk, warureer in een hoop
Westerse landeu -cemiddeld lau-qer

wordt gestudeerd. Orze overheid
deukt alleen maar aau nrethoden ont
te bezuiuigen. riet aan zirurige vorm-

-ueviug val het ouderwijs. Misschien
is Nederland wel beter af ntet een

Scandinavisch systeenr vau lroger
onderwijs. waarbij iederecn voor zijn
studie ntag leueu bij de overheid.
Deze lening moet ua de studie wor-
den tem-ubetaald. Snelle studeuteu
krijgen eeu bonus in de vornr vau

kwijtscheldirlg vau eeu deel vau de

schuld. Het wordt tijd dat Nederlaud
lering trekt uit het buitenland en dat

we het woord 'basisbeurs' met zijn
allen gauw vergeteu, opdat we hur-
ruen bouwen aau eerl kwalitatief ho-
ger onderwijssysteenr. r

Yan internationaal
naar sub-lokaal bestuur

Drs. Coen Veldhui.izen

l==l et is misschien een wat vree-

I l{ llrde weu: afstuclerert irt de
l^^l variaut luterrratiornal Bestuur

en dar AIO wordeu utet als ouder-
werp zoiets lokaals als stadsdeel-

raden.

September 1991 studeerde ik af irt
de variant Internationaal Bestuur.

Onder begeleiding van Hoetjes scltr-
eef ik eeu scriptie over over-
heidsopdrachteu aan bedrijven en de

Europese richtlijnen daarover. Na
vier jaar studie bestuurskunde, waar-

onder een semester in Konstauz, was

ik klaar voor de harde landing op de

arbeidsmarkt. Eerst iets over miju
onrzweruilgeu voordat ik AIO werd.
Ik kon 'gelukkig' vrij suel aan de

slag met eeu 'klus' aan de Hoge-
school Rotterdam en Omstrekeu, bij
een afdeling die zich bezig hield nret

post-HBo-onderwijs. Mijn taak was

onr te ouderzoeken of er een markt
was voor cursussen die zijil toegesne-

den op leidinggevenden bij geneen-
ten. De -uedachte was dat veel ge-

meeuten de afgelopen jaren vergelijk-
bare verauderingsprocessen hebben
doorgemaakt, waarbij be-
leidsvoorbereidende taken naar de

diensten zijn overgeheveld. Dit stelt
nieuwe eisen aan het leidinggeveud
personeel. Tot een eindconclusie kon
ik rilet komen wallt lla drie maauden

deed ziclt de volgeude uitdaging
voor: eeu tolkenstage bij de, toeu

nog, Europese Getneeuschappen. De

tolkeudienst van de EG zoekt vaak

atgestudeerden in studies als be-

stuurskuude of rechteu met een goe-

de keruris van drie vreemde talen. Iu
een stage van zes maandeu wordt je
dal opgeleid tot couferentietolk. Je

werkt dan altijd vanuit drie vreentde

talen ruar .je ntoedertaal. Het leek

mij een uitdaging en ik kwam door
de selectie-test heen. Na twee maan-

den had ik echter het gevoel dat tol-
ker het toch niet helemaal was voor
mij. Als tolk zit je als het ware ge-

vaugeu in de woorden vau een auder.
Het is je taak onr de betekenis vau

wat iemand zegt zo precies urogelijk
il je rnoedertaal weer te geveu, elr

niet rneer dan dat. Het leek rnij geen

werk om voor eeu lange tijd te doen.

Terug in Nederland besloot ik te

solliciteren lnar eel AIO-plaats in
Arnsterdam. Het onderwerp was 'de

beleidsafsternming in het Am-
sterdams Bestuurlijk Stelsel'. Het
onderzoek werd voor de gemeente

Amsterdam uitgevoerd. De eerste

twee jaar zou ik moeteu besteden aau

het werken aan eeu rapportage voor
de gemeel)te. Op basis van de verza-
melde gegevens kou ik daarna gaan

werkeu aan een proefschrift. Wat nrij
aansprak aatir deze opzet was dat het

geen puur theoretische bezigheid zou

worden, ruaar juist een combinatie
van praktijkgericht net theoretisclr
onderzoek. In september '92, irunid-
dels een jaar rn mijn afituderen, kon
ik begiruren.
De vraagstelling van de gemeeute

was uiteindelijk: "Hoe de 'spelregels

en omgangsvormen' bimeu het be-
stuurlijk stelsel zich outwikkeldeu eu

of die spelregels en ongal)gsvormelr
een voldoende basis waren voor eeu

adequate beleidsafstemming. " Am-
sterdam heeft een vergaand gedecen-

traliseerd stelsel. De stadsdeleu oefe-
neu het grootste deel van de be-
voegdhedeu van de gemeente uit. De

rol vau stadsdeleu is niet beperkt tot
beheer: ze hebbeu volop mogelijkhe-
den tot het ontplooieu vau beleids-
initiatieven. In de praktijk doen ziclr
echter probleneu voor die de greu-
zeu van een enkel stadsdeel overstij-

geu. of die alleen ku-
ruren worden opgelost
als diensteu vau de

centrale stad en eel
stadsdeel sanleuwer-
ken. Dit soort proble-
meu kan laug niet
altijd wordeu opgelost
door formele rege-
lingen. Betrokkenen
zulleu zelf uaar eeu

goede samellwer-
kingsvornr moeten
zoeken. Het fturctio-
luerel van het be-

stuurlijk stelsel is er
dus voor eeu groot
deel vall aftaukelijk
of dit ook echt lukt.
-' Het olderzoek voor
de gemeente bestoud
uit twee delen: eeu

eucluOte naar de we-
derzijdse beelden eu

opvattingeu vau
ambternreu eu ook
bestuurders vau stads-

delen en centrale stad

ell een aantal case-

studies.
Het beeld dat uit de

enquOte rnar voren
kwam, was rfet be-
paald positief. Het
merendeel van de

respondenteu is van
nreniug clat het oDt-
breekt aall vertrouweu
in de verhouding tus-
sen stadsdelen eu cen-
trale stad. Res-
pondenten van de

ceutrale stad vinden
onder rleer dat de

stadsdelen niet
deskundig genoeg
zijn. De stadsdelen
zijn op hun beurt

l7

* lnformatie-avond project lnternational Contract Research dinsdag 14 februari
Toelichting op de brief die alle leden hebben ontvangen over de mogelijkheid om deel te
nemen aan een project van de BIL en Cedo Nulli uit Rotterdam. Studenten kunnen in opdracht
van bedrijven en instellingen in het buitenland conract-onderzoek gaan uitvoeren. Bel voor
informatie de BIL-kamet, 07 1 -27 3696.

* Excursie naar de Nederlandse Spoorwegen woensdag 2?Iebruari
ln Utrecht zullen de deelnemers worden voorgelicht door 2 medewerkers van de NS. Het
onderwerp is privatisering. Schrijf je in op het prikbord bij de BIL-kamer (SA-05). Verzamelen
op Leiden CS om 12.15 uur op perron 1/2 richting Utrecht.

* Excursie naar Stadion Feyenoord maandag 6 maart
Uitleg over het veiligheidsmanagement van het stadion. Daarnaast een rondleiding. lnschrij-
ven kan nog bij de BIL-kamer, tijden worden later bekend gemaakt.

* Forum 'Regiovorming en de toekomst van de provincie Zuid-Holland' maandag 14 maart
Rijnmond en Haaglanden als toekomstige stadsprovincies, wat blijft er over en wat is de
positie daarvan? Burgemeester Havermans van Den Haag is voor de regiovorming. Moet er
echter in plaats van regio's niet een super-Randstadregio komen? Let op posters en flyers
voor nadere informatie over plaats en tijd.

BIL ACTIVITEITEN
DEEL 1
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weer olltevredel 0ver de nloge-
lijkheden die ze hebbeu. De marier
van optredell vall de centrale stad

vinden ze eerder bevoogdend dan
behulpzaanr.
De case-studies geven, gelukkig,

eell heel wat genlell-qder beeld vau de
verhoudingeu biruren Ansterdarn.
Een uogal succesvol verhaal is de

schaalvergroting in het basis-ouder-
wljs. Door een landelijke regelilg
dreigde een groot aautal basisscholen
irr Anrsterdam gesloter te noeten
worderl door een verhoging van de

ophetfingsnorm. Er zijn mogelijkhe-
deu om het aantal te sluiteu scholen
te vemrinderen als de scholen ge-
middeld over Amsterdaru eeu be-
paald leerliilgelaantal weten te haleu.
Er moet dus nog wel een aantal sch-
oleu worden gesloten, maar miuder
dau bij het hantereu van de ophef-
fingsnorm. Our dat gemiddelde te
bereiken is het wel lodig dat alle
stadsdeleu en de centrale stad voor
wat betrett de birurenstad, l7 zelf-
staudige bestuursor-qaren. het eens

wordel over wie hoeveel scholen

gaat sluiten. Daukzij een aantal slint-
me af'spraken lukt het uog ook om
daar overeerntemrning over te berei-
ken. Er wordt een bepaalde verdeel-
sleutel gemaakt en ieder stadsdeel is
zelf verautwoordelijk voor de keuze

vau de scholen die bij de schaalver-
grotiug wordeu betrokken. Een min-
der succesvol voorbeeld is het buur-
tbelteer il het kader van de sociale
vernieuwing. De centrale stad zoekt
naar wegell om dit proces in de stad-
sdeleu op een bepaalde ntanier op
gang te brengen, nnar slaagt daar
slechts beperkt iu. Bij de aaupak vau
problemen rond de leefbaarheid in de

wijken zouden de problenren zoals
burgers die zelf eryaren als uitgalgs-
punt moeten worden genollreil. Bur-
gers zouden bij de voorbereiding en

bij de uitvoering nedeverantwoorde-
lijkheid nloeteu gaan dragen. Nu zijn
er tal vau leefbaarheidsprojecten il
diverse stadswijken op gau-u geko-
uell. maar de resultaten lopel sterk
uiteen. Stadsdelen hebben er nogal
eens moeite nlee onl goed in te spe-

len op ilitiatieveu van burgers. Van

een gezaureulijk beleid is nauwelijks
sprake.

Het onderzoek voor de gemeente

heb ik uu afgerond. De Geuteeute-
raad beschouwt het ouderzoeks-
rapport als relevaute docuneutel
voor de evaluatie van het bestuurlijk
stelsel. huniddels is wel duidelijk dat

de stadsdelen gemeeuteu zullen wo-
rden birureu de (Stads-)proviucie A-
msterdam.

Zelf ber ik nu in de tase dat ik
rnoet gaau bedelkel hoe ik het ver-
zantelde onderzoeksmateriaal kan

gebmiken voor nriju proefichriti.
Dat is eeu moeilijke over-{aug. onrdat
je op een andere nranier naar dat on-
derzoeksmateriaal moet _uaan kijken.
Het is ook eeu beetje de omgekeerde
weg uraar het verschilt niet veel vau

wat de nleeste AIO's in hul ouder-
zoek tegenkomeu. Vaak blijkt bij het
verzanrelen van materiaal dat het the-

oretisch kader moet wordeu bij-ue-

steld. Ik hoop over twee jaar het re-

sultaat te kururen lateu zien. r

Sinds l juni L994
verplicht identificeren!

)

)

Dagelijks worden wij geconfronteerd met voetbal- en straatvandalisme, zwartrijden, belastingontduiking,
misbruik van sociale voorzieningen en illegale tewerkstelling. Om aan dergelijke maatschappelijke misdragingerr
paal en perk te stellen is sinds l juni 1994 de Wet op de ldentificatieplicht (WD) van kracht geworden.

Karen van Drimmelen

Ingezonden mededeling

Met dank aan Maarten van As,
Taco Brandsen en Richard Harten-
dorp die meewerkten aan dit
onderzoek naar de effecten van de

Wet op de ldentificatieplicht: ge-

houden in het kader van het facet
Politiek-Bestuurlijk Management

Machtsspel of oprechte samenwer-
king?

aar aanleiding van een on-
derzoek vall de comnissie
Wiarda en diverse advies-

aanvra-qen is toerulali-e mirrister van
Justitie Hirsch Ballin uret eeu wets-
voorstel gekonen waarin hij pleitte
voor eeu identificatieplicht voor de

burger. Het wetsvoorstel betrof
slechts 66n nieuwe wet, waarbij ech-
ter wijzi-uing van eell twintigtal ande-
re wetteu lodig zou zijil eu dus sa-

menwerking tussen verschillende de-
partemellten onvermijdelij k was.

Het mogen veruaardigen vau een

rntionaal identiteitsbewijs draaide,
zoals bij de ontwikkeliug vau het
paspoort ook reeds het geval was, uit
op eelt prestige-kwestie tussen de

verschillende departemente[. Het
ministerie van Binnedandse Zakeu

verloor in de jaren tachtig de slag

om het paspoort van Buiteulandse

Zakev Zi1 nag zich nu bezighouden
met de produktie vau identifica-
tiedocumenteu, naar dreigt nu de

slag om de identiteitskaart te verlie-
zet aa:n de Vereniging Nederlandse
Gemeeuteu (VNG), onrdat het min-
sterie vau Justitie, belast rnet de co-
ordinatie, voorstelt de idelltiteitskaart
te lateu ontwikkelen door de Vereni-

gin-u Nederlandse Genleellteu. De
VNG was namelijk al bezig met de

ontwikkelilg vau eeu gemeentelijke
iderrtiteitskaafi. Deze kaart zou dan

tijdelijk lanrureu functionereu als nati-
onale identiteitskaart eu Europees
reisdocument totdat eell algeneeu
Er,rropees ideutiteitsbewijs (gepland

begil 1995) een feit is. Burgers zul-
len dan voor slechts dertig gulden
eeu VNG-kaart kunnen kopel in
plaats van een veel duurder paspoort
of rijksidentificatiebewijs. Biunen-
landse Zakeu loopt daannee wel jaar-
lijks 73 miljoer gulden mis aan le-
ges. Om het initiatief weer in han-
den te krijgeu eu opnieuw verlies van
presti-ue en firnncieu te voorkomeu
stelt staatssecretaris De GraaflNauta
eiseu ten aauien vau de aanbeste-

dingsprocedure, de selectie vau de

leveraucier en de toetsing van het
document. Zij baseert zich op het feit
dat de staatsrechtelijke verautwoorde-
lijkheid vereist dat alles in haar lun-
den blijft.

Vervolgens laat De Graaff-Nauta in
een brief weteu dat de aanbestedings-
procedure voor haar eigeu
rijksidentiteitskaart is geopend. Na
toepassing van deze truc is voor de

Tweede Kanrer de maat vol. De Ka-
rner eist dat er 66n identiteitskaart
kont. Als de VNG dat beter zou
kurureu dau is het ministerie vau Biu-
nenlaudse Zakeu verplicht dit aau de

VNG over te laten.
Naast hoofdrolspelers als de VNG,

de departemellten vau Justitie eu Bil-
nerrlarrdse Zaken, nng ook het miui-
sterie van Sociale Zaken lriet verge-
teu worden. Sociale Zakeu wilde nret

de invoering vau de identiticatieplicht
het misbruik nraken van sociale voor-
zieningeu aan banden leggen eu be-

moeide zich dus nlet uame nlct de

fraudebestendigheid vau het nieuwe
document. Het is duidelijk dat er van
oprechte samenwerkiu-q tussen de

verschilleude actoren in elk -qeval
geeu sprake is geweest. Oudanks de

politieke nrachtsspelledes en nriljoe-
neu guldens weggegooid geld is er in
juni 1994 dan eindelijk de wettelijk
vastgelegde identifi catieplicht!

Wet op de Identificatieplicht effec-
tief?

Om zich te kumreu identit-rceren
heeft iedereen in Nederland vanaf

"twaalf jaar eeu identificatiebewijs
nodig. Voor Nederlanders zijn er
vier soorteu identiteitsbewijzen toe-ue-

staan: het paspoort, de toeristenkaart,
het rijbewijs en de gerueentelijke ide-
ntiteitskaart. Als men niet de Neder-
landse identiteit bezit zijn uitsluiteud
de volgeude identiteitsbewijzeu,uel-
dig: het verblijf.sdocunrent vau de

vreemdelingendienst, het vluchte-
lingenpaspoort, het vreentdelin-{en-
paspoort, een rilet-Nederlands pas-
poort waariu door de vreemdelin_ueu-

dienst eeu ver,{umriug tot verblijf is
getekend en het electronische W-do-
cument. De plicht tot het tolleu van
een identiteitsbewijs is eeu 'beperkte'
identificatieplicht en geldt dus alleen
in bepaalde situaties. Zo moet je een
identiteitsbewijs kururen toneil op de
werkplek, bij de uitvoeringsorgauen
van de sociale zekerheidswetteu ell
aan ambteuareu die controleren op
illegale arbeid en illegaal verblijf van
vreemdeliugen. Ook iu het openbaar
velvoer bij zwartrijdeu en aal de
politie bij wedstrijder ir het betaald

voetbal is het verplicht een legitinra-
tiebewijs te tollen als daar on ge-

)
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TENTAMEN UITTREKSEL BANK BESTUURSKUNDE LEIDEN

lnmiddels een begrip in de Faculteit Sociale Wetenschappen bouwen wij nog steeds aan een
beter verzorgd assortiment. Wij beschikken over uittreksels van een kwart van de voorge-
schreven boeken voor de propeadeuse, de helft voor het Doctoraal len ll, maar zijn nog altijd
op zoek naar meer.

U kunt bij ons terecht met al Uw uittreksels van boeken op dit moment in gebruik bij de
studie Bestuurskunde in Leiden, waaronder ook de keuzevakken uit het Doctoraal ll.
Uiteraard na controle, kopen wij Uw uittreksel voor ten minste f 2,- per pagina (gebaseerd
op een minimale inbreng; getypt, op diskette, goed verzorgd, levert uiteraard meer opl).

Op zoek naar een bijverdienste 6n een goede combinatie met Uw studietijd? Schrijf een
uittreksel en lever hem inl Voor aan- en verkoop van uittreksels kunt U op werkdagen terecht
op de B.l.L.-kamer (SA-05) tussen 10.00 en 13.00 uur. U kunt ook telefonisch contact
opnemen met de Commissaris Vakliteratuur en Uittreksels, Henca Alberti, 071-273696.

Het adres voor Uw wensen op uittreksel-gebied!
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vraagd wordt. Er zal eveneens ge-

vraagd wordelt orn eell identi-
teitsbewijs bij het opmakell varl een

akte bij de notaris, bij de aanvraag

van een sociaal fiscaaltluurmer, door
de werkgever bij indiensttreding en

in banken bij bepaalde financiele tra-
nsacties.

In hoeverre de nieuwe wet ittder-
daad leidt tot een daadkrachtiger be-

leid om fraude eu criminaliteit terug
te dringen, moet nog blijken. Met de

irvoering van deze 'beperkte' identi-
ficatieplicht veraudert er in elk geval

niets aau de bestaartde situatie. Bui-
tenlanders moesten altijd al over eell
gelclig identificatiebewijs beschikkeu.
De toonplicht tegenover een werkge-
ver bij indiensttreding en bij de nota-

ris als er eeu akte wordt opgemaakt,

was voor die tijd vaak ook van toe-

passing. Bij wedstrijdert in het be-

taald voetbal moesten supporters al-
tijd al een pasje kururen laten zieu.

Ook bij de belastingdieust, het bank-
wezen en de sociale dienst wordt al

gedureude lange tijd orn een legiti-
natiebewijs gevraagd.

Openbaar vervoersbedrijven staan

niet te springen onr een identifica-
tieplicht. De vervoersbedrijven dra-

,ueu zelf ardere oplossingen aan om

zwartrijden te beperkeu. Daarbij kan

gedacht worden aau coutrole aau het

begiu van het perron, voor in de bus

instappen en de conducteur weer oP

de tram zetter. De overlteid is daar

niet nodig.
Bovendien beperken de strafuraatre-

gelen voor het niet kunueu tonell van

eeu identiteitsbewijs ziclt tot eett cel-

straf vau slecltts zes uur. De hec-

htenis ma-E eventueel met zes uur

verlengd wordeu. Daartu staat de

verdachte alsnog op vrije voeten.

Hardnekkige wetsovertreders zullen
nauwelijks onder de indruk zijn van

deze straf. Zware criminelen zijn
boveudien vast wel in het bezit van

een vals ideltiteitsbewijs om daarmee

de dans te olltlopeil.
Het negatieve beeld dat ik heb van

de Wet op de Ideutihcatieplicht ba-

seer ik alleen op het feit dat de nieu-

we wet voor de burger weinig schok-

kende verauderingen met zich mee-

brcngt. De tttceste ttleltsell wetell lilet
eens van het bestaan vau deze wet

af. Bovendien noet een efficient on-

derzoek naar de werkelijke resultateu

die met de wet zijn bereikt nog plaats

vinden, omdat de wet een half jaar

geledeu pas is ingevoerd.
De burger wordt in elk geval gerust

gesteld nu hij ziet dat de regering
ook daadwerkelijk reageert op een

groeiend probleem van criminaliteit
en illegaliteit. Dat er structureel niets

of altharn erg weinig is veranderd,

zal door politiek Den Haag pas over
enkele jareu worden opgenterkt. E6rt

dilg is wel bereikt: de regel dat uit-
sluiteud buitenlanders zich moetell
kurnen identificeren iu ons land is
niet langer discriminerend. Deze re-

gel geldt nu voor elke burger ouder

dan twaalf jaar! I

Jon Schilder

Mr. J. Schilder

Universitair Hoofd Docent Staats-
en Bestuursrecht aan de Rijk-
suniversiteit Leiden

ly.rlet is inmiddels zo'u 12 jaar

Itllgeleclert dat ik voor net eerst
l--lcollege gaf. zo laat ik dit
zelfportret met het accelrt op oll-
derwijs maar begimen. Iu 1982 be-
gon ik (kort rn rnijn afstuderen) als

'wetenschappelijk assistent' aall de

Juridische Faculteit te Groningen, eu

wel bij de Vakgroep Inleiding in het

Recht. Hoewel ik volgeus mijn taak-

ornschrijvin,u hoofdzakelijk was aau-

gesteld om een proefschrift te schrij-
ven, bleek dat mijn collega's daar

anders over dachten. De lusteu ett

lasten (waarbij weteffichappelijk on-

derzoek als lust werd gezien ell olt-
derwijs als een last) dienden eveu-
redig verdeeld te wordeu over alle
medewerkers, onaflrankelijk van het
soort aanstelliug.

Gelukki-s votrd ik het verzclrgen vau
zo'n vijf werkgroepen per week juist
wel leuk. Al docerende begon je het
vak pas echt te leren, vooral in de
werkcolleges voor avondstudenten.
Die stelden de lastigste vragen. De
juridische problernen waannee ze

overda-r{ werden geconfronteerd op
huu werk (bijvoorbeeld als mede-
werker op het parket vau de officier
van justitie of als beleidsmedewerker
bij de provincie) kwameu 's avouds

zonder enige terughoudendlteid tuar
voren. Als begirurertd doceut clurf je
nog niet zo gemakkelijk te zegge\
"Zoek dat zelf maar op", maar wil
je graag op alle vragell ltet juiste artt-

woord geveu - zodat je heel erg veel

tijd steekt iu de voorbereiding vau de

colleges.

Naarmate ik nteer ervaring kreeg in
het geven van onderwijs, ontstond er
vanzelf neer tijd voor onderzoek.
Toen in 1985 mijn proefschrift (over

het recht tot vergaderiug eu betoging)
zo ongeveer in de steigers storrd en

/
het eind van mijn aanstelling in zicht
kwarn, deed zich de mogelijkheid
voor om bij de Vakgroep Staats- en

Bestuursrecht in Leiden te gaan wer-
ken. Aangezien ik door de keuze van
het proefschriftonderwerp het staats-

recht al had onnrmd, lag een der-
gelijke baanwisseling voor de hand.
Bovendien leek het rnij wel goed ont
de bruisende maar ook geisoleerde

stad Groningen in te ruilen voor het

wat centraler gelegen Leiden.
Tot nu toe heb ik van die keuze

geen spijt gehad. Aangezieu de vak-
groep in alle fasen van de studie ver-
tegenwoordigd is, eu ook iu verschil-
leude faculteiten ouderwijs geeft, is

het mogelijk om steeds weer een au-
der vak te geven aau eeu andere ca-

tegorie studenten. En dat maakt het
leven van een docent wel zo boeiend.
Ik begon hier met het vak Staat-

kunde iu de propaedeuse, ecrr rnix
vau politicologie, staatsrecht en be-

stnursrecht (en uniek in Nederland
voor het rechtenonderwijs). Later gaf
ik aarr kleine groepeu van zo'n l0 6

15 studenteu praktische vakken (zoals

het 'practicum' eu het 'semiuar'

waarin de rndruk ligt op de ontwik-
keling van bepaalde vaardigheden,
zoals schrijven, het oplossen van ju-
ridische praktijkgevallen, redenereu,
etc. ).

De afgelopen twee jaren zit ik zo-
wel in orze 'eigen' afstudeerrichting
rrret eeu vnj technisch vak (be-

stuursprocesrecht), als in het DI van
de Sociale Faculteit met het vak Iu-
leidilg Staats- en Bestuursrecht. Het
geveu vall hoorcolleges il een juri-
disch vak aan bestuurskuudigen el
politicologen beschouw ik als een
driedubbele uitdaging. Op zich zelf
vind ik grootschalige hoorcolleges als
olderwijsvom geen goede uitvin-
ding. Als methode vau kemis-
overdracht levert het weinig op.

Daarnaast vraagt het extra inspan-

ning ont het vak Staats- en Bestuurs-
recht te geven aan studenten die op
zich zelf geen uitgesproken juridische

belangstelling hebbeu.

Dat bestuurskundi-
geu eu politicologen
de hoofdzakeu moeterl
keruren van het staats-

eu bestuursrecht staat

voor mij als eeu paal

boveu water. Maar
hoe maak ik dat hen
duidelijk? Hoe geef je
eeu college waariu
nogal technische za-
keu uitgelegd noeten
worden zonder dat
iedereen reeds voor
de pauze iu slaap

valt'l
Zelf viud ik het nr"rt-

tig om veel met
praktij kvoorbeelden te

werken: die illus-
trere[ dat het staats-
el bestuursrecht
spriu,uleveud is eu

zowel bur-{ers als

?nbtenareu recht-
streeks raakt. De
voorbeeldeu hoef ik
gelukki-u uiet alleeu
uit de boekeu te ha-

len: als rechter-plaats-
vervanger eu lid vau
eer geneentelijke be-
zwaarschriften-
commissie krtjg ik
steeds weer nieuwe
rechtsvragen aangele-
verd die ru enige aan-
passing zeer bruik-
baar materiaal vor-
rrlen voor het ouder-
wrjs.
Toch blijft het in

zo'n collegezaal be-

helpen. Wat ik mis
zijn de ntogelijkheden
our respons te krij-
gen. Hoe weet je wa-
lureer je tempo te

hoog is of te laa-q,

warureer iets uiet be-
grepen wordt dau wel
als overbodige her-
halil-c wordt be-

)

.J
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schouwd? Toen ik orilaugs iu een

groot Loudens theater de (aanbeve-

leuswaardige) musical Miss Saigon
bijwoonde - met onder andereu de

Groniugse collega die rnij iu 1982

voor 5 werkgroepen iuoosterde! -

raakte ik onder de indruk vau het
perfecte systeelu van de onzichtbare
rhaadloze microfoous. Waar de spe-

lers ook naar toe liepen, steeds wa-
rer ze uitstekend verstaanbaar. In
zaal SC-01 hang je een wat olbe-
stend voorwerp om je nek waar wel-
iswaar geluid doorheen komt (als je
met je kir op je borst praat) rnaar dat
grote beperkingen stelt aan de bewe-
gingsvrijheid. Warureer je wat heen

eu weer loopt tusseu de overlteadpro-
jector eu het katheder, zit je broek al

snel onder de krijtsporen die het

snoer achterlaat, terwijl het risico om

onder uit te -qaan vele maleu groter is
dan bij nenige bergsportbeoef'ening.
Bovendien laat de iruichting van de

zaal het niet toe dat je er door heeu

loopt, hetgeeu voor het contact ntet
de groep wel zo nuttig is. Uit onder-
wijskundig onderzoek blijkt dat het

in elk geval fuuest is om achter de

lessenaar te blijven staan, het oog wil
hewegeudc beelden, ecn principe
waar de TV dagelijks gebruik van
maakt! En wat de TV betreft: het
zou heel mooi zijn als studenten eve-
nals het publiek bij sonrmige TV-spe-
lledes een knoppenbord voor ziclr
hadden. "Dames en herel, gaat het

te suel?" Als 85% op toets 'ja' drukt
(hetgeen oruniddellijk op eell schenn
valt af te lezen) is dat een duidelijke
indicatie om het tempo iets te verla-
geu. Eeu ander voordeel daarvan zou
zijn dat de docent snel eu eeuvoudig
er achter kan komen wat de toehoor-
ders weteli var eell bepaald terrein.
hrdien een groot percentage denkt dat

de burgerneester wordt beuoemd
door de Corunissaris var de Konin-
gin (zoals regelmatig op tentamens

naar voren komt), is het raadzaarn

eveu stil te staan bij de beuoemings-
procedure. Maar ouder de dreiging
van de zoveelste bezuiniging vallen
dure technische aaupassingeu
vermoedelijk niet te verwachteu...

Over hoorcolle-ues als onderwijs-
vorm ben ik - onder de huidige om-
standigheden - dus niet zo te spre-
ken, de individuele studeut komt daar

onvoldoeude tot zijl recht. Aar de

andere kaut zou die ook wel wat

neer van zich mogeu lateu horen.
Toen ik ruim eeu half jaar na atloop
van een collegeperiode in de enquOte-

resultaten zag dat een student de she-

ets onleesbaar had gevonden, be-

greep ik werkelijk niet waaronr die
nagelateu had daar meteell al iets vau
te zeggen! De meeste studeuten zijn
naar miju smaak in een grote groep

omrodig passief. Het is. ter afslui-
ting, ook om die reden dat ik ze bij
voorkeur tegerkont in werkgroe-

Pell.l

eu vaderlaud. Tijd voor vrouw, kiu-
derel, audere tamilieleden of vrien-
den is er rriet of nauwelijks. En wau

-{ezieu Van Thijn dit laatste beroep

op henr niet kan weerstaau, moet hij
eveu later Odette de (zoveelste) ver

gebleken was dat er top-dowu geeu

draagvlak voor bestoud. Ook trof het
me dat ln jaren vau 'ontkoke-

ringsbeleid' Van Thijl geen enkele
steun van zijn colle-uae kree-rl onr

meer 'integraal bestuur' te introdu-
ceren. In cle loop der jareu zijn cle

schotteu tussen de beleiclsveldeu riet
vemrindercl, ze zijn hoo-tsteus auders

opgesteld.
Tot slot is het urij duidelijk -qewor-

den dat de besluitvornrin-u in Den

Haag veel roumeliger verloopt dau

een buiteustaander zich op het eerste
gezicht zou kururen voorstelleu. De

belangrijke hootdpersouen in het ver-
haal, Lubbers eu Kok. hollen van

incident rnar incident en hebben ruu-
welijks ti.jd (eu moed) om ir belan-
grijke politieke kwesties co0rdine-
reld op te treden. Het is dan ook
niet voor niks dat Ed van Thijn de

voomralige premier vau Nederland,
Ruud Lubbers. geprezen in binnen-
err buiteriland olll zijn prohleenr-
oplossend venuogen. cousequellt - en
ruet gevoel voor iruuie - de grote
Regisseur noelnt.l

Ingozonden ntededcliug

Ed van Thijn, Retour Den Haag; dagboek van een minister, uitgegeven in Amsterdam door Van Gennip, 1994,

ISBN: 90-5515-023-l

Het Openbaar
orn een ander

Bestuur
daglicht neer er wel tijd voor vrijgemaakt

wordt, dan staan vaak de gedachten

er niet naar.

Opvallend is dat Van Thijn zijn
ideeen over het politieke leven nau-
wkeuri-u op papier zet. terwijl hij zijn
gedachteu hierover hoogst zelden in
zijn aantekeningeu verwerkt. Welge-
teld 66u keer laat hij zien hoe bela-
stend zijl werk sons is voor zijn
priv6Jeven. Dit is als hij doodmoe
en uitgeput van eukele lange zware
dagen rnet zijn werk klaar is eD zegt
uit te kijken lnar de afspraak met
Odette, zijn vrouw, oln voer het
eerst tijdens zijn rninisterschap een

lupje met haar in Den Haag te gaall

eten. Juist op dat nlolnent wordt hij
gebeld door de carnpagneleiding of
hij direct naar Hilversum wil gaan

om in de uitzending van NOVA te
verschijnen. Als Van Thijrt lfer niet
op in-uaat belt vijf miuuten later Felix
Rotteuberg nret hetzelfde verzoek.

Waureer hij ook Felix afwintpelt,
belt viif miuuteu later Wim Kok of
hij toch rriet bereid is te gaan. Aau-

velende boodschap vertelleu dat henr

nog wat te doen staat en dat ze on-
derweg wel ergens uit de muur zul-
len eten.

Ook van Thijn's relatie ulct zijln
vriend Joop van Tijn heeft nauwelijks
de media gelnald (Zou dit komeu,

omdat Vau Tijn hoofdredacteur van
Vrij Nederland is?). In de loop van
het boek wordt steeds duidelijker dat
het voor een politicus niet gemakke-

lijk is orn vrienden te hebbel in de

wereld van de media. Evenals Ed
(van Tltijn) is Joop (van Tijn) ienand
wiens werk op de eerste plaats komt.
Dit blijkt uo-q maar eens als van Tijn
een artikel over de IRT-affaire in
Vrij Nederland scluijft waarin hij
zijn vriend geenszins spaart.

Verder is er door de pers rnu-
welijks aandacht gescltonken aau en-

kele opvalleude kenmerken van de

bestuurlijke -qang vau zaken in Deu
Haag. Zo was ik no-{al verbaasd kren
ik las dat ambtenareu vau Birureu-

laldse Zaken bepaalde beleidsideeen

bottom-up wilden insteken, toeu hen

Niels van den Eeden

oor een ieder die graag een

kijkje wil llemen achter de

schermen van de parlemen-

taire democratie in Nederland is het

onlangs verschenen boek van Ed van

Thijn. 'Retour Den Haag', eelt aall-

rader. h dit dagboek beschrijft de

voormalige burgemeester vau Am-
sterdarn op minutieuze wijze hoe zijn
reputatie als 'bestuurlijk zwaar-
gewicht' steeds verder afkalft tijdens
zijn verblijf als minister op Bimen-
laudse Zaken. Het boek begint in
januari 1994 als Wim Kok een

klemmend beroep doet op van Thijn
om de zojuist overleden Ien Dales op

te volgeu met het doel ltent te helpen

de rnderende verkieziugsnederlaag af
te wenden en eindigt halverwege de

trap op een bovenwoning in Ant-
sterdam-Zuid als Kok, de nieuwe

toekomstige premier van Nederland,
de afgetreden tninister bedankt voor
ziju toegestoken hulp.

Zoals diverse media iruniddels heb-

ben gemeld, staat er in het boek een

schat aan nieuwdes. Van Thijn maakt

bekeud dat Lubbers in de hoogtijda-
gell van de IRT-affaire voornenens
was af te treden en dat Witn Kok dat

verhinderd heeft. Ook wordt een lteel

alder beeld van Wim Kok geschetst

dan uit de rnedia bekend was. De

huidi-ee premier smuwt ministers af
eu geeft sterk de indruk dat hij be-

paalde kabinetsleden niet kan luchteu

of zieln (Ritzen, Alders). Verder
kornt Kok over als eerl trrau die op

politiek vlak zeer gerespecteerd wor-
dt, lange dagen maakt en op de

meest onverwachte nomenteu op-

duikt.
Hoe interessant de verschenen aua-

lyses over het boek ook ziju, de tuee-

ste media hebben een aantal audere

belangwekkende aspecten vall het

boek onderbelicht gelaten. Zo wordt
er bijvoorbeeld nauwelijks ingegaal
op het (schaarse) priv6-level vall een

minister iu Nederland. Uit het boek

van Van Thijn komt duidelijk laar
voren dat wie het in de Nederlandse
politiek ver wil schoppen, zijr leveu
in dienst zal moeten stellen van partij

V
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De mobiliteitskosten
de casus Yan

een afgestudeerde:
eigen auto.

Gevolg? Laat de studenten maar kie-
zer tusseu, df een week-kaart, df een

weekend-kaart. "Zolalng de spo-

orwegen met hun accommodatie ze-

ven tot acht jaar achterlopen heeft de

automobilist geen keuze dan alle ex-

tra lasten te betalen en vervolgens
alsnog achter in de file aan te schui-
ven," zei de hoofd-directeur van de

ANWB, Paul Nouwen, onlangs nog

tegeu een krant en hij raakte daarmee

de kern van het probleem tot in het

merg.
Sons denk ik wel eeus dat ze iu

Den Haag de indruk hebben, dat het

Nederlandse publiek collectief ge-

stoord is. Want wie gaat er ltu voor
zijn lol in de file staan, die alleen
maar geld (aan verspilde berziue d

raison de 2 gulden per liter) en er-
gernis kost? Om maar niet te spreken
van de zoveelste proefballon van de

ilmiddels naar Brussel 'weg-gepro-
moveerde' minister vau 'Verkeer' en

Waterstaat, Maij-Weggen. Naast het
'rekening-rijden', ligt het beleidsfias-
co vall het 'spitsvignet' olls nog vers

in het geheugeu. Een gulden of 5 per

dag per auto en de problemen zijn
voorbij! Dat levert de schatkist el
passant een kleine 500 rniljoen gul-
den per jaar op. Is dat even mooi
nleegenonren? Onr nog nraar riet te

spreken van het inmiddels al feer
neergestorte proefballoruretje, vlie-
gend onder'carpool-strook'.

Conclusie

Natuurlijk is vrijwel iedereen die
een auto bezit, dan wel ooit wil be-
zitten, rnordicus tegen; van de geor-
ganiseerde vrachtwagens tot en met

de ANWB, maar in Den Haag hoort
men slechts tevreden gespin, behalve
bij de VVD, daar keft het waakhond-
je nog een beede.

Moeteu we, aaugezien de oplossing
van de OV-jaarkaart 'voor grote nle-
rrserr' d raison de f 6900,- per jaar
(eerste klas; tweede klas treinstoeleu
zijn qua comfort niet te vergelijken
met autostoelen) enkel gu[stig is
voor degenen die per jaamret het
openbaar vervoer eeu afstand afleg-
gen van ten minste dertigduizend

kilometer (drie keer van hier tot To-
kio !), dan maar weer gaan lopel of
f-retseu'/ Kon nou, de auto, die willi-
ge lastezel, heeft ons - met alle nade-

len van dien - meer vrijheid en mobi-
liteit geschonken dan we ooit hadden
kururen denken. Zoveel vrijheid en

mobiliteit, dat we al even verslaatd
zijn aan de auto als aan de re-{eriu-u.

En daarom zal er niets veranderen.
Wij blijven kla-een en rijden en de

overheid blijft eveneens klagen eu

l66t ons rijdel, en pikt iu het voor-
bijgaan de rniljarden in die nlell zo
broodnodig heeft voor heel andere

doeleinden. Want dat zijn de ont-
moedigeude regels van het routineuze
spel, dat de regering, volks-
vertegenwoordiging en burgerij ruet

elkaar spelen.
Mocht je in de toekomst dr.rs het

aanbod voor 'eeu auto van de zaak'
krijgen, zeg daln als voormalig sy-
ruoptisch rationeel denkende eu calcu-
lerende student bestuurskunde en mo-
menteel calculerende werknenrer
voor 66n of audere gulle werk-eever:
'Auto van de zaak? Yes, please.'r

Yan
een

Afgestudeerd, en dan? Geen studiefinanciering meer en dus ook geen OV-studentenkaart. Hoe blijf je als ex-

student nog even mobiel als in de tijd dat je beschikte over een kaart waar menige student bij de invoering over

klaagde als zijnde gedwongen winkelnering? E6n optie bestaat uit het aanschaffen van een 'volwaardige' OV-
kaart, een dure grap. Optie twee is een auto aanschaffen, een nog duurdere grap (het wordt steeds leuker).
Tenslotte bestaat er bij sommige organisaties in de private sector de mogelijkheid om op termijn in aanmerking
te komen voor 'een auto van de zaak'. Om weloverwogen een keuze tussen deze opties te maken, laten we eens

stilstaan bij de kosten van een eigen auto.

Marc Fox

zal zeggeni "Ja,

autorijdeu is nu eeunaal duu-
r". Maar hoe duur precies?

Zullen we eens gaan rekeuett? Nou,

-ua er dan maar even voor zitteu, zo-

dat je bij het flauwvalleu niet minder
optirnaal terecht kourt. Goed daar
gaall we.

De aanschaf

Laten we eens nitgaau van eett heel

voordeli-ee, uieuwe auto lnet een rtet-

towaarde vau 'slechts' 15.000,- gul-
deu, waar je tegeuwoordig overigens
no-q maar zeer weinig 'auto' voor
krijgt. De rekeusout valt dau als

vol-ut uit:

Netto prijs auto: / 1s.000,-

Daar komt dan bij de zogenaamde

Bijzondere Verbruiks Belasting (BV-
B), een uitviudiug vall eelt kabinet -

Lubbers in geldnood, vat25a/o:

f 3.1s0,-

Tezalneu: f t8.7 s0,-

Hierover wordt BTW gehevett, be-

lasting over belastin,q dus. Hoe

haal je het in je hoofd?! Met een

BTW van 17,5% bedraagt dit:
.f 3.281,2s

Totaal: .f 22.2t8,7s

Met andere woorden, de overheid
heeft bij aankoop van deze tamelijk

voordelige auto al f 7 .03L,25 aalt,

belasting opgestreken v66r je er nog

maar 66u lreter mee hebt gereden.

Dat is mim 37 o/o vtn het totaalbe-

drag.

Het rijden

En dan het riiden zelf, dat is ook

-qeen sinecure. Latell we er eelts valt
uitgaarr dat je nrininraal vier jaar rnet

deze auto rijdt en dat je per jaar zo'u
25.000 km aflegt. We krijgen de vol-
gende berekening, gebaseerd op ge-

gevens vau de Stichting Weg, de Sti-
chting Pro Auto en de ANWB, drie
illstauties die er niet van houdeu om

te fantaseren. Opnieuw. zit je lekker?

kent dat een bedrag vau / 13.200.-.
Tel daar rrog eens de f 7.031,25 bij
die we moesten afdrageu bij de aan-

koop van de auto, dan hebben we in
vier jaar rriet nriuder dar .l' 20.231,25
aan belasting betaald over eell auto
van / 15.000.-.

En waar blijft dat geld?

Nou, in 1991 bracht het autoverkeer
zo'n 14,2'7 miljard gulden op. Daar-
van werd slechts 2,65 miljard. otle-
wel mirrder da:n l9%, voor wegell eil
audere voorzieningen gebmikt. De

rest kwaln gewoon in de Rijksstort-
koker terecht. Daarbij komt steeds

weer het argunent ont de hoek kij-
ken dat destijds ook al werd gebruikt
voor de alcoltol- en tabaksaccijns:
"Wij uemen u tegen uzelf iu bescher-

miug. Als u nlaar minder rookt, dri-
nkt of autorijdt, dau komt het alle-
rnaal wel goed met u. " Maar diezelf-
de overheid hoopt vurig dat we met

al die slechte gewoontes gewoon do-

orgaau, want de overheid is al uet zo

verslaafd als wij. Verslaatd aau de

miljarden bedragen die wij op deze

manier met z'n allen opbrengen.

Bij de auto komt dan tegenwoordig
ook steeds vaker het rnilieu-aspect

om de hoek kijken, want de wereld

kan alleeu uog maar wordeu gered

als er iu Nederland wat minder wordt
geredeu. "De trein, die is pas milieu-
vrieudelijk," hoor je dan. Dat klopt
als eeu bus, maar ze ntoeten er bij de

spoorwegeu niet aan denkeu dat we

inderdaad met z'n alleu tijdens het

spitsuur het perron komeu opdraveu.

Afschrijving
Onderhoud
Verzekering
Benziue

BTW
Accijueu en lteffingeu

l' 15,0 cent/knr

/ 7,1 cent/hn

/ 6,9 cent/knt

/ 4,8 cent/knr

Totaal f 33,8 cent/kn

Voeg daarbij de belastingen ell ac-

cijnzen:

/ 3,5 cent/lott

f 1,2 certlltn
Motorrij tui geubelasting

.f 2,0 cent/kttt
Assurantiebelasting /0,5celt/knt

Totaal .f 13,2 ceut/km

Alles bi.i elkaar betaal je dus 47 cent
per kilonreter, waarvall ruillt, 28%

naar de overheid gaat. Over de vier
jaar van elk 25.000 kilometer bete-
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k ben in 1988

aau de studie
Politico logie

begomren. Al kort
nadat ik begonten
was merkte ik dat de

studies Politicologie
eu Bestuurskunde bij-
na hetzelfde zijn in
het eerste .jaar. Het
scheelde slechts 66n

vak. Samen nlet een

rnedestudent besloot
ik daarom het extra
vak van Bestunrskun-
de erbij te doeu. Eeu

bijkomend voordeel
was dat ik mijn keuze

tussen Bestuurskuude
en Politicologie uog

even kon uitstellen.
Na twee jaar had ik
echter nog steeds niet
gekozen eu had de

twee jaar vau beide

studies birureu. Itt het

derde jaar heb ik be-
sloten door te gaau

met Politicologie. In
het vierde jaar had ik
alles van Politicologie
afgerond, behalve
mijn eindscriptie. De
bekende motivatie-
crisis begon toen on-
geveer in mei 1992
toe te slaan en heeft
ongeveer eeu halfjaar
geduurd.

Het uitdenken van
eeu scriptie-onder-
werp viel mij zwaar.

De ouderwetpell waa-

raan ik heb gedacht varieerde van het

verdrag van Lome tot aatr corpora-
tisme in Latijns-Amerika. Net toen ik
in februari 1993 dacht dat het nooit
meer zou lukkeu otrr een leuk scrip-
tie-onderwerp te vinden viel er een

brief op de deunnat van de heer vau

Schendelen van de afstudeervariant
Politiek en Bedrijfsleven. In deze

brief werd lnar een studeut gevraagd

die in het kader van de eindscriptie
een onderzoek wilde doeu ruar
bedrijvenkringen in Nederland. Ik
heb geliik gebeld en twee wekeu daa-

rrn kree-e ik van de opdracht-eever,
het VNO het groene licht on een oll-
derzoek te starten ulet een budget

van I 2000,-.
Ik heb rnij toeu heerlijk kuturen

uitleven met het opzetten van schri-
ftelijke enqu0tes eu telefonische iu-
terviews. Wat ik vooral ntoeililk
vond was dat de universiteit en het

VNO verschillende eisen hadden met

betrekking tot het eindprodukt. De

universiteit wilde een goed opgezet

theoretisch kader, dat datt vewolgens
zou worden vergelekeu met de prak-
tiik. Het VNO had met twee pagirn's
theorie al behoorlijke moeite. Uitein-
delijk heb ik ervoor gekozen om eeu

apart rapport te schrijven voor het

VNO rnet daarnaast de eindscriptie.
In dezelfde tijd van het onderzoek

deed ik het derde jaar van Bestuurs-

kunde erbij. In ltet vierde jaar van

Bestuurskuude volgde ik het facet

Human Resource Managemeut etl het

veld Veiligheidsnnngement. Bij het

combi-serninar Iutermediaire Organi-
saties wilde ik dolgraag stage lopen
bij de Kamer van Koophandel. De
mogelijkheid werd urij gebodert on
een stage te lopen bij het landbouw-
schap. Ik kom echter vau Texel eu

voor mijr gevoel had ik al genoeg

boerer gezieu. Daar lnd ik dus geen

ziu in. Op dat morlent merk je ech-

ter pas goed dat het opnemen van

eeu verplichte stage iu de be-

stuurskunde-studie best leuk en aar-

dig is, naar als je 
-ueen stage kau

vinden kun .le het at'studeren wel
urooi vergeteu.
Ik was in decenber begorurel met

het schrijven van brieven, ulaar ln
15 brieven had ik nog steeds geen

stage. De pauiek begou dus goed toe

te slaan in maart.
Op een gegeven moment ben ik

daarom op banen uit de krant gaan

solliciteren, die ik eventueel ook als

stage zou kururen laten -eelden. Na

een nraand had ik een baau als be-

leidsmedewerkster Rijkssector bij de

vakboud. Bij het solliciteren heb ik
gewoon gebruik genaakt van 66n CV
eu heb deze rfet per fturctie aauge-

past. Ik heb wel veel naast utijn stu-

die gedaan. Zo ber ik onder andere

drie jaar studentvertegenwoordigster
geweest bij de vakgroep Politicolo-
gie, ben bestuurslid en redactielid
geweest van het wijkberaad in Den

Haag, heb EHBO-dierxteu gelopeu

bij de Haagse Dienstverleuing en uog

nreer vall dat soort activiteiten. Bij
het eerste sollicitatiegesprek bel ik
gewoon in een groene spijkerbroek
eu een witte trui op konen dageu.

Dat bleek eeu gelukkige keuze te

zi1n, aatgezien de neesten hier in

een spijkerbroek eu eeu trui rondlo-
pen. Stel je voor als ik in een mall-

telpakje was komen opdagen...

Wat ik wel heb gemerkt is clat het

heel erg belaugrijk is om eel leuke

irdruk te maken in de brief die je
sclrrijft. Eigeulijk zou jc je nroeterr

afvrageu: "Als ik nu zelf nenseil zou

noeten aarulemell waar zou ik datt

opletten?" Iemand kan uog zoveel

diplonra's hebben eu bestuurlijke ac-

tiviteiten hebben gedaan, maar dit
wil nog niet zeggen dat je daar dan

ook een leuke collega aan hebt.

Ik denk dan ook dat het bij sollici-
teren heel belalgrijk is om op de

hoogte te zijn van de cultuur birureu
de organisatie. Daarnaast is bluf en

een flinke portie geluk ook benodigd.
In de advertentie stond dat een gede-
gen keruris van het ambtenarenrecht

een vereiste is. Il de reader van het

facetsemiuar van de heer Wagenaar

stonden een paar pagirn's over ambt-
enarenrecht, dat was dan ook het

enige wat ik van het recht atwist.
Pas in het tweede gesprek kwarnen
ze erachter dat ik er toch niet zo heel
veel van afwist.

Dat bleken ze echter alleen maar te
waarderen. Daarnaast wist ik niets
van vakbonden af, laat staan wat de

letters CFO inhielden (dat laatste beu
ik pas na eeu maand werken te weteu
gekomen, narnelijk Christelijke Fede-
ratie voor het Overheidspersoneel).

Na het tweede gesprek kreeg ik na

een uur al te horen dat ik was aange-

nomen. Op dezelfde dag belde ie-
mand van het VNO in Zuid-Holland
of ik nog eeu vervol-{opdracht wilde
vervullen voor het komende jaar.

Eveueens was ik in een vergevorderd
stadium voor een baan bij de NCW.
Ik vroeg dus om twee dagen bedenk-
tijd. Ik heb het toch maar gedaan. Ik
kon meteen de daarop volgende week

begiruren.
In rnijn functie als beleidsmede-

werkster Rijkssector houdt ik rnij
voornamelijk bezig met de reor-
ganisaties bimen de ministeries van

Justitie, SZW, VROM en VWS (vo-

onnalig WVC). Daarbij bereid ik de

stukken voor voor vergaderingen van

de zogerulalnde Bijzondere Co-
mmissies, die worden voorgezeten

door de S.G. Ik behartig de belangen

van medewerkers op de betreffende
ministeries en geef infomratie over
de laatste ontwikkelingen.

Daarnaast hou ik rnij bezig met het
opzetteu van dossiers over ouder-
schapsverlof, reiskostenvergoedin-
geu, flexibele arbeid, pensioeneu,

etc. De laatste tijd heb ik mij voor-
lamelijk bezig gehouden met de re-
organisatie van de raden voor de kin-
derbescherming, het uitbreiden van
de celcapaciteit (of het principe vau
'twee op 66n cel'), verzelfstandigiug
van onder andere de Rijks-musea en

de overdracht van cultuur van WVC

naar OCW. Met rmme dit laatste

voorbeeld geeft aan dat een politieke
beslissing desastreuze gevolgen kan
hebben voor de medewerkers aldaar.
Van de een op de audere dag krijgt
een medewerker te horel dat zijn
werkplek niet ueer in Rijswijk is,
maar in Zoetermeer. Gemaakte af-
spraken over'car-poolen'. kinderop-
vang of -verzorging kururen opeeus
rriet meer wordeu nagekomen. En dat
alleen omdat de heer Nuis het wel
interessant vond onr ook cultuur in
zijn pakket te hebben.

hr mijn werk heb ik heel veel aau

het geleerde biuren de studies Politi-
cologie eu Bestuurskunde, met narre
de vaardigheid om il korte tijd be-
paalde issues eigeu te maken. Het
gaf echter brj mij ook een hoop hila-
riteit om de belangen van 'de ambte-
ruaar' te behartigen, terwijl je in je
str.ldie eeu beeld hebt -qekre-qeu van
de ambtenaar als eeu star, vau lregeu

tot vijf (inefficient) werkeud persoon,
die de hele dag niets auders doet dan
beleidsnota's schrijveu. Je denkt dat
dat in de studie wordt overdreven
totdat je ze zelf tegenkomt. Een hal-
ve nleter beleidsnota's per dag bij de
post is niet ongewoon...1

Pauline Vonk bij de CFO
Als redactielid van de Bestuurskundige Berichten is mij gevraagd om een stukje te schrijven over
mijn huidige functie bij de CFO: CNV-vakbond voor overheid, gezondheidszorg en verzelf-
standigde instellingen. Voordat ik daar echter op in zal gaan zal ik eerst eens vertellen hoe ik aan
mijn functie als beleidsmedewerker ben gekomen.

Pauline Vonk

Ingezonden mededeling

I

* Excursie naar Schiphol Amsterdam Airport maandag 27 maart
Aandacht voor de toekomst van luchthaven Schiphol met de presentatie 'Groeien binnen
grenzen' en een uitgebreide excursie over het luchthaventerrein. Nadere informatie volgt.

* lnformatiedag Bestuurskundige en Arbeidsmarkt 1995 donderdag 6 april
Voor de vierde achtereenvolgende maal zal deze dag georganiseerd worden. Dit jaar vindt
het plaats in Hotel Engels, tegenover Rotterdam CS. Let op de nieuwsbrief informatie!

* Lustrumsymposium
We maken nog niets bekend, behalve dat ie komt! Let op de brief en posters!

* Buitenlandse Reis
Dit jaar naar Berlijn, Poznan, Warschau en Krakow. Schijf je in
binnenkort op het prikbord bij de BIL-kamer komen te hangen!

mer

BIL ACTIVITEITEN
DEEL 2

laatste week september
op de inschrijlijsten, die
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baan gevonden en ik zou mijn studie

wat rustiger kurureu afronden. 'He-
laas' nog voor we waren verhuist
lagen de kaarten al anders. Ik volgde
in die tijd een werkgroep bij van
Braarn (het verdwenen vak literatuur-
analyse). Na afloop van eell werk-
stukbepreking vroeg hij of ik bij de

vakgroep wilde komeu werken. Aan-
geziet ik log noest afstudereu werd
het zolaug een studentassistentschap

voor 20 uur per week. En toen maar

doorpezen om af te studeren! Uitein-
delijk heb ik zes jaar over de vijfjari-
ge studie gedaan en betr ik in 1987

afgestudeerd. Miju scriptie girtg over
het rationaliteitsbegrip iu het werk
van Jiir-{en Habermas. Sinds januari
1988 werk ik 'echt' bij de vakgroep.
Daardoor hebben nog net alle afge-

studeerdeu in Leiden (als het goed is)
eeu vak van mij gehad.

Van 1988 tot nijn promotie in sep-

tember 1993 heb ik naast het onder-
wijs het grootste deel van werk- eu
vrije tijd besteed aan het schrijven
varr mijn proefschrift: Tussen Frag-
mentatie en Integratie. De
bestuurskunde als kennisinte-
grerende wetenschap.

Daarin heb ik vooral wetenschapsfi-
losofie en bestuursknnde net elkaar
in verbaud gebracht en gekeken wat
interdisciplinariteit kau beteken voor
de bestuurskuude. Ik hoop nu rneer
aandacht te kururen geven aan de re-
latie tusseu maatschappijhlosofie en
bestuurskunde; dan staan niet de gro-
ndlagen van theorievorming, naar de
inhoud van de theorie€n in de be-
stuurskunde centraal. Met name men-
sbeelden en maatschappi.i-modellen
die ten grondslag liggeu aan de ver-
schillende strorningen il de be-
stuurskunde boeiel mij.

Vraag 2: "Hoe ben je in Leiden
gekomen?"

Eigenlijk ben ik gewoon blijven ha-

ngeu. De Reinwardt academie was te
Leiden en ik vond er na een jaar zoe-

ken ook eeu kamer (eerst zat ik in
Den Haag op een piepkleine zolder).
Het was vanzelfsprekeud om ook in
Leiden te gaan doorstudereu. Hoe ik
aan mijn baan kom is hiervoor al
geschetst. Het enige wat rog mist is

dat ik iruniddels alweer enige jaren

in Leiden zelf woon.

Vraag 3: "Wat doe je op het m-
oment?"

Nog steeds geef ik (met veel plezier)
onderwijs eu doe ik een beede onder-
zoek. Mijn hoofdactiviteit is sinds
september 1993 het faculteitsbestuur.
Tot komende september bewaak ik
daar de portefeuille ouderwijs. Dat
betekerrt zeer veel vergaderen, nog
meer stukken lezen en 'roeren in de

bestuurlijke strooppot' die eeu facul-
teit nu eermaal is. Fomreel heb ik
daarvoor 2t/z dag, maar wil je een

beede needraaien dan kost het meer
tijd. Het aardige van deze 'praktijk-
stage' is, dat hij plaatsvindt iu een

uitemrate complexe en onbestuurbare
organisatie: de universiteit. Vooral in
de FSW is het nogal duidelijk dat het
'garbage-can'-model van besluit-
vomring een grote mate vau, wat
Popper noemt, praktische zekerheid
biedt. De autononie van de vijf ople-
idingen, de 'arnateurstatus' van het
bestuur, elzovoort, vonnen een waar
paradijs voor bestuurskundige re-
flectie, maar niet voor daadkrachtig
bestuurlijk lnndelen. Helaas vergt dit
onderwerp millstens 2000 woorden,
dus ik moet me hier irilrouden.

Mijn eerste reflecties geven in ieder
geval aanleiding tot de introductie
vall een nieuwe organisatie-metafoor:
de organisatie als gesticht. Eukele
kenmerken: onduidelijkheid over de

rollen en verantwoordelijkheden
wie is er dokter en wie is er patient
(uitwisselbare posities); onduidelijk-
heid over de status van de activiteiten
en hun doel - is het ter verlichting
vau de waarzin of gewoon bezig-
heidstherapie en voor wie is het ei-
genlijk bedoeld? Verdere uitwerking
vat cleze metafoor is wellicht iets
voor een scriptie?

Tot slot de laatste vraag: "Wat heb
je nog meer te melden?"

Laat ik mij beperken tot het noenleu
van drie - niet wetenschappelijke -
boeken die de moeite waard zijn.
Allereerst een'must':'The Peter
Principle' van L. Peter en R. Hull

(ook in het Nederlands verkrijgbaar).
Je leert er volstrekt theoretisch onve-
rantwoord veel mee over de praktijk
van een organisatie. Ten tweede een

boek dat een (beklemmende) iudruk
geeft van de positie van cle be-

stuurder (in casu: een revolutionair):
Jean-Paul Sartre's toneelstuk'L'En-
grenage' ('Tussen de radereu' iu het

Nederalnds). Tenslotte, eeu'all-time
favourite' van Douglas Adams: 'Hi-
tchhiker's Guide to the Galaxy'.
Heeft niets met de bestuurskunde te

maken maar wie van rneli-ue humor
met eeu (potentieel) diepe ach-
tergrond houdt kan ziju hart eraal
ophalen. Inmiddels ben ik ver over
de 1000 woorden. dus 'That's all
folks'. I

Dr. M. Rutgers

Universitair Hoofd
Docent Weten-
schapsfilosofie en
Bestuurskundige
Grondslagen aan de

Rijksuniversiteit Lei-
den

Vraag 1: "Wat heb
je gedaan?"

lffloe komt ie-
lfT lmand uit hettr-r,t

beboste Tw-
ente in de Hollandse
polders terecht'? Wel-
nu, na eeu wat lattge,
tlraar succesvolle
tocht door het VWO
noest ik eeu studie
kiezen. Zoals voor zo

velen geldt was mijn
keuze niet eenduidig:
lerarenopleiding teke-
rueu, de Reirtwardt
Academie of bouw-
kunde. Bouwkunde
was eell 'emergency
exit': als de HBO's
niet lukken kun je im-
mers altijd nog naar

de Universiteit! Na
een dag testen en ge-

sprekken is de eerste

pogillg echter al raak:

ik behoorde tot de

gelukkigen die wer-
den toegelaten tot de

Reinwardt Academie

voor museumtnede-

werkers. De Reinwardt verzorgde
een gevarieerde en irttetnieve oplei-
ding (management, brandprevetttie.
tbtografie, handelscorrespondentie,
conservatie, vomrgeving, enzovoort).
Het was ook nogal hectisclt door we-
kelijkse reizeu naar musea (geen OV-
jaarkaart!), werkopdrachtell en pra-
ctica. Mijn afstudeerrichting werd
'rnuseumbeheer', terwijl ik mij speci-

aliseerde in natuur-ltistorische nusea.
Terugkijkend is mijn afstudeer-scrip-
tie bestuurskuudig van inslag: de ov-
erheidsbemoeienis met het museuur-

bestel in Nederland, Engelartd en

Frankrijk. Al met al is het eerr fant-
astische tijd geweest, helaas zijn er

nauwelijks of geen (betaalde) banen

in musea. Wat van blijvende waarde

is gebleken is het brede terrein vau

'kuudighedeu' en Sandra.

Na de Reinwardt volgde vervall-
gende dienst. Tot mijn geluk zochtert

ze iemand voor het Museum voor het

Onderwijs (nu Museon) te Deu
Haag. Daar heb ik anderhalf jaar

arnbtelijk gedrag kumen observerell
en doorleven. Beltalve de opzet van
geologische opstellingen heb ik er

ook mijn eerste publicatie verzorgd:
een educatief 'vouwblad' over dino-
saurussen. Waar ik tegenwoordig
gortdroge verhalen plaats, wareu het

toen vooral de tekerringeu die de me-

este tijd en ruimte opeisten.
Tegelijkertijd ben ik gaan doorstu-

deren: wijsbegeerte aan de RUL. Dat
lijkt een enorne overgang van prak-

tisch ruar zeer theoretisch; toch is op

de HBO mijn interesse gewekt door
het vak cultuurfilosofie (terzijde: het

verbaast nle uog steeds dat op uni-

versitair niveau aankornende bestuur-
ders geeu cultuurfilosofische groud-
slag geboden wordt). Doordat in eeu

kleine t'aculteit een individueel toege-
sneden ouderwijsprogranmra te rege-
len is, kon ik als 1/10 deeltijdstudent
toch de propaedeuse biurenslepeu.
Dat de studie klein was rnag blijken
uit het t'eit dat ik na miln kandidaats

nog maar 66n jaargenoot had. hunid-
dels werkte Saudra als be-
leidsnredewerker in Zwolle. Na mijn
'afzwaaieil kondeu we daar gaan

sanenwouen. Twee keer per week
zakte 1k af naar Leiden voor werk-
groepell en colleges.
In de (oude stijl) studie filosofie

was een onvangrijk bijvak (1350

uur) verplicht. De combitntie vart

eeu toevallige vondst itt de uitver-
koop (het boek "Beginselett van be-

leidsontwikkeling" vau Kuypers) en

het lidmaatschap van eell partij-
bestuur wekte nijn iuteresse voor de

bestuurskunde. Het leek rnij iltteres-
sant filosofiell over maatschappij el
cultuur te combineren met de wetell-
schap vau het openbaar bestuur. Eer-

lijk gezegd vond ik het eeu moeilijk
bijvak: zo veel jargon! Maar alles

went, mits een onderwerp je katt

boeien. huniddels was ik aardig irt de

plaatselijke politiek gedoken en vulde

ik de tijd roudotn rnijn studie ruet

huishouden en vrijwilligerswerk vatt

diverse aard (zoals het geven vau

wiskunde-bijles, het imichten van het

Rijkspolitiemuseun eu ltet klussen

voor de Culturele Raad).

Ongeveer twee jaar later zijn we
(inniddels getrouwd) verhuist naar

Naaldwijk. Sandra had een (betere)

Mark Rutgers:
Een zelfportret in 1000 woorden

De titel van dit stukje vormt de opdracht die de BB-redactie mij toebedeelde. Maar wat is

interessant voor BB-lezers? Dat ik dol ben op katten en dat 66n van hen vernoemd is naar Max
Weber? Waarschijnlijk niet. Alhoewel, er is zoiets als bureaucratisch kattengedrag; ik las

recentelijk dat katten het eigenmachtig verorberen van een biefstuk beschouwen als een oordinary

administrative action'. Gelukkig voor de lezer kreeg ik vier gedetailleerde vragen van de redactie,
dus die zal ik maar langslopen.

Opvallend

'...Philipse ergert zich uiet alleen aan

de kritiek uit Den Haag maar ook
aan de vele collega's die recert stuk-
jes in de krant schreven over het ho-
ger onderwijs. "Als hoogleraar ben
je nog geen onderwijsspecialist. Een
hoogleraar bestuurskunde (Toonen,
red.) heeft gezegd dat een universi-
taire studie slechts drie jaar hoeft te
duren. Maar er is aan de universiteit
slecltts 66u studie die je tot drie jaar
kunt inkorten en dat is bestuurskul-
de"...'
Bron: NRC-Handelsblad 30 decem-
ber 1994; Herman Philipse, hoog-
leraar wijsbegeerte in Leiden over
het hoger onderwijs
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Bestuurskundige Estafette
symposium BIL, vakgroep en NSOB

hulpmiddel is of een sub-model,
maar geen 'maiuframe'.

Een interessante ontwikkeling is het

toepassen vau noderne cognitieve
wetenschappen. Dror weet niet wat
de consequenties vau het toepasseu

hiervan zijn, maar beleid wordt ge-

maakt door [tellsell en overhedeu
zitten vol met mensen en dus is dit
eeu interessant veld.

Er zijn ook irurovaties birmen be-

paalde issues van de bestuurskunde

zoals bijvoorbeeld het ontstaan van
het Crisis Onderzoek Team dat ou-
derzoek doet uaar crisistnalagemeut,
hoewel dit niet echt tot doorbraken
heeft geleid.

keren.
Het is geen kwestie van de maat-

schappij die makkelijk of moeilijk te

besturen valt, maar van regeringen
die de capaciteit moetell outwikkeleu
orn bepaalcle problemen aau te 6ur-
nen inclusief het duidelijk maken aan

de bevolking wat ze wel en niet kun-
nen verwachten van de regering.

Dror geeft nu eeu aantal mogelijke
zakeu aan die leiden tot het 0p-
waarderen van de overheid, tleze
moeten echter ook worden gezien als

het begrijpen door de regeringen vau
courplexe zakeu.

Teu eerste, welke ambtenaren he-

bben we nodig voor de overheid in

laten.

Dror sluit af met te zeggen dat de

nensell van uu erg anrbitieus zijn:
geen oorlogeu. geen arntoede, een

vrije markt, etc. Dit vraagt om radi-
cale veranderingen bimen de overhe-
den. Een vau de factoren om deze

veranderingen te helpeu is de be-

stuurskunde eu ook biruren deze str.r-

die zijn verauderiugen nodi-q.

Professor Hesse

Na de kritische woordeu vau pro-
fessor Dror was de beurt aan pro-
fessor Hesse.

Hesse is de 'foulding director' van
het'European Studies-irxtitute' il)
Oxford. Hij is een vau de meest be-
roemde specialisten op het _eebied
van overheidsontwikkelin-len iu Cen-
traal- en Oost-Europa en hij heett
over dit onderwerp een aautal boeken
geschreven.

Sinds 1993 is hij hoofdredacteur

"van de opnieuw op_{erichte 'Europe-
au Yearbook of Comparitive Go-
vemmeut and Publlic Admiuistrati-
on'.

Hij begon zijn ret'eraat ntet twee

opnerkingen. De eerste opmerking
lnd betrekking op 'rnodegrillel' bin-
ueu de bestuurskunde. Hij wilde ons

aarunoedigen om hier niet te lurd
achter aan te hollen. Als we bepaalde
'issue-cycles' blijven volgen zoals we

nu doen zal een bepaalde gezamenlij-
ke identiteit die biruren de bestuurs-
kunde is ontstaau door het volgen
van deze'issue-cycles', gehandhaatd

blijven.
De tweede opruerking had te nrakel

met de relatie tussen de praktische
zijde van de bestuurskunde en de

bestuurskuude als academische disci-
pliue. De bestuurskunde is zowel
'subject-matter' als een 'matter of
analysis'. Hesse denkt dat als je be-

stuurskunde gaat studeren je of hele-

maal opgaat in de wereld vau het

academisch denkeu over overheidsor-
ganisaties of je verdwaald in de dui-
zeldeu beleidsvelden.

Op 14 november jl. organiseerden de Bestuurskundige Interfacultaire vereniging Leiden, de vakgroep
Bestuurskunde Leiden en de Nederlandse School voor het Openbaar Bestuur Den Haag in het Academiegebouw
te Leiden een Bestuurskundige Estafette ter gelegenheid van hun lustra. Tegen tienen begon het Academiege-
bouw vol te lopen met bestuurskunde-docenten en vooral bestuurskunde-studenten. Even na tienen opende de

voorzitter van het ochtend-gedeelte, professor Rosenthal, de estafette en hij stelde aan ons de vijf prominente
bestuurskundigen voor, die hun ideein zouden gaan uiteenzetten over de recente ontwikkelingen binnen de

bestuurskunde: de professoren Dror, Hesse, Kouzmin, Smolensky en Wamsley, allen lid van het 'International
Board of Overseeers of the Netherland School for Public Administration'.

Martijn Krassenburg &
Marie-Louise Smolenaars

Professor Dror

a de opening gaf prof. Ro-
senthal het woord aan de eer-
ste spreker, professor Dror.

Professor Dror is verbondeu aau de

Hebrew University of Jerusalen in
Israel. Hij is professor in de politico-
logie en hij heeft de Wolfson-stoel in
Public Administratiou in Isra6l. Hij
is lid van de Club van Rome ell varl
het interrntionale instituut voor stra-

te-eische studies. Hij is onder ande-

re bekend door zijn boeken 'Public
policy making re-examiued','Policy
making uuder adversity' en veel boe-
ken in het hebreeuws over de Isra€li-
sche politiek.

Professor Dror begon met vertellen
over hoe hij bevriend raakte met pro-
fessor Pollack die erg gekant was

tegen het opzetten van een studie

bestuurskunde, daarna veranderde hij
van gedachten en werd voorstander
vau bestuurskunde als onderdeel van

de rechteufaculteit, waar hij decaan

van was.
Nu bestaat er al zo'n tien jaar een

vakgroep bestuurskuude in Leiden.
Er vinden dus wel veranderingeu
plaats, nlaar een dergelijke verande-

ring heeft niet plaatsgevondeu iu de

discipline bestuurskunde.

Daarna ging hij verder met het be-
lichten van vijf trends die de afgelo-
pen vijftien i twintig jaar binnen de

bestuurskunde en de beleidsweteu-
schappen hebben plaats gevonden.

Als .ie zoekt naar een 'laboratorium'
voor onderzoek ruar radicale veran-
deringen dan is Zuid-Atiika eell zeer

goede mo-uelijkheicl.

I. Het introduceren van marktpro-
cessen binnen het Openbaar Be-

stuur

Aan deze ontwikkeling liggen twee
dimensies ten grondslag:
1. Een groeiende erkeruriug van

de irndequaatheid var de ov-
erheid eu daarom is men gaau

zoeken mar een nieuw paradig-
ma.

2. Eeu in het geheel genomell

sterker geloof iu het functio-
nerell van de marktert, wat wa-

arschijnlijk voor een gedeelte

kan worden verklaard door het

ontbreken van andere altenn-
tieven.

Dror zegt over het iutroducereu vau

martktprocessen dat hij zelf vindt dat
hier soms te veel waarde aau wordt
gehecht. Hij geeft wel toe dat als je
kijkt naar de effectiviteit en effici-
entie dat deze te:n tijde van transitie
beter is bij organisaties met mart-
kwerking dan bij 'rigide' orga-
nisaties.

III. Europeanisering

De europeanisering zal leiden tot
radicale veranderingeu bimrel alle
facetten van het Openbaar Bestuur
van de leden van de Europese Unie.
Dror heeft onderzoek gedaan op

ministeries van Buitenlaudse Zaken
vau de EU-leden. BuZa's haudelen

nog steeds de contacteu met Brussel
af. Dit is onzin vindt Dror, de EU is
geen buitenlandse zaakt het is een

onderdeel val bimenlandse aange-

legenhedeu. Met audere woordeu:
orze huidige zienswijze is niet in
staat om de EU te aualyseren.

Het is geen federatie, confederatie
of alliantie; het is eeu nieuwe 'uit-
vinding' bimen het begrip regeren.
Het zal zeker grote implicaties rnet

zich meebrengen voor de bestuurs-
kunde en het is een van de belan,u-

rijkste drijfueren voor OB's biruren
Europa om te veranderen.

IV. Enkele interessante 'items' van
innovatie

Smolensky en Kouzrnin volgen aandachtg.

Na deze vijf trends gaat Dror verder
over het feit dat hij vindt dat de be-
stuurskunde niet adequaat genoeg is.
Het vertrouwen in de overheicl

neemt af, somnige zeer democrati-
sche regeringen laten tekeneu van
corruptie zien. Regeringen weten niet
meer wat ze moetell doen, burgers

weten dat regeringen niet weten wat
ze aan de crininaliteit noeten doen,
maar er wordt verwacht dat we een

sterke 'hand' lateu zien. Uit een

hoop van dit soort zakeu blijkt dat
regeringen overal in een situatie vau

afiremende capaciteit tot regeren ver-

de 2le eeuw? We moeten de top-
ambtenaren leren te werken als part-
llers van de politici en naar heu te
luisteren, terwijl ze de politici dingen
leren betreffende grote beleidskeu-
zes, waar ze op dat moment mee
bezig zijn.

Ten tweede zegt men in 95 procent
van de literatuur dat men aangaande
de dynamiek in de wereld en de on-
zekerheid die dit met zich meebrengt
moet uitgaan van de kansen dat iets
zal gebeuren. Dit is onzin, we heb-
beu hier te maken tltet realiteit. daar
kun je geen kansberekeningen op los

II. Pogingen van westerse landen
om landen die radicale veranderin-
gen doormaken te helpen

Ten eerste vinden er interessallte

ontwikkelingeu plaats binnen de hul-
pwetelNchappen, hierbij moet rlel er
rekening nree houdeu dat eeln zaak

als'zero-sum-gruues' eeu teclurisch

N
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Tegen deze achtergrond wil Hesse

de belangrijkste ontwikkelingeu in de

bestuurskunde opsommen in drie
categorie€n.
* Aanpassing, deze categorie

heeft betrekking op de ont-
wikkelingen in West-Europa;

* Transformatie, deze categorie
heeft betrekking op de ont-
wikkelingen in Oost-Europal

* Internationalisatie, deze cate-

gorie heeft betrekking op de

galry van zaken roud de Euro-
pese Unie.

Aanpassing

Overheden zullen hoe dau ook altijd
moeten veranderen om zich aan te

passel aan uieuwe omstaudighedett.
De ontwikkeliug van overheden is

een proces zonder einde.
Wat zich de afgelopeu tien jaar in

Europa heeft afgespeeld was ook eel
vonn vall aanpassing. De laatste ja-
ren vindt die aanpassing echter plaats

door routine-reacties op allerlei ve-
randeringen. zoals openheid. Hierop
is een uitzondering en dat is de op-
konrst van het 'uratngerialisrn' bin-
nen de overheid. Ecouomische ont-
wikkelingeu staan sterk op de voo-
r-erond, hierbij zijn privatiseriug en

deregulerin-u de beiangrijkste instru-
meuten. Deze ontwikkelingen wordeu
aangenoedigd door het minder be-

schikbaar zijn van financiele rnidde-
ler en het moeten terugbrengen van

de nitgaveu. Hesse gebruikt voor
deze oltwikkelingen niet graag de

term 'nnnagerial revolution', hij
praat liever over "Het optileuw tre-
kken van greluen tussen de publieke

en de private sector".
In Groot Brittarurie wordt momeu-

teel een onderzoeksgroep samenge-

steld die zich gaat richten op de 'ma-

nagerial revolutiou'. Hesse hoopt dat

deze groep zal gaaln zorgen voor be-

ter literatuur dar de literatuur die tot
nu toe beschikbaar was over dit on-

derwerp.

Transformatie

In Oost-Europa vinden momenteel

zeer veel veranderingen plaats. Biu-
neu de overheden hebben deze verau-
deringen voornamelijk te maken met
het zoeken naar eeu nieuwe identiteit
eu llaar rdeuwe rnethoden van diernt-
verlening.
Hoe reageerden wij op deze verande-
ringen? Een van de dingen die we
hebben geprobeerd om Oost-Europa
te helpeu is het rechtstreeks toepas-
seu vau Westerse rnodellen over het

ontwikkelen van de publieke sector
op de verauderingen in Oost-Europa.
Dit werkte niet, onder andere door
cultuurverschillen en wetgevingsver-
schilleu tussen Oost- en West-Euro-
pa.

Daannast rnoet je je bewust zijn
van het verleder en de tradities van
de organisaties die je gaat begelei-
den, het is rriet zo dat .je helenaal
vanaf de bodern begirt met iets op te
bouweu.

Verder verwacht men in West-Eu-
ropa dat veranderingen in Oost-Euro-
pa wel 'top-down' zullen worden
doorgevoerd, maar de Oost-Europese
systemen zijl hier rriet op berekend,
de juiste keuris en middelen ontbre-
ken en daarnaast moet er op gewezell

worden dat er de laatste jaren teveel

aandacht is besteed aau het deceutra-
lisereu waardoor het centrale ,eezag
haar belangrijkste taken, te weteu het

besturen en het onder controle ho-
uden vau de lokale bestureu. niet
meer lular behoren kan uitvoeren.
Ook rnoet je rekening houdeu met

het feit dat de publieke sector in het

verleden in diskrediet is geraakt. Te-
nslotte moet .je .ie realiseren dat er
twee ingrijpende verauderiugen tege-

lijkertijd plaatsviuden, rrunelijk het

invoereu vatt marktwerkin-e en vau

democratiseriug.
Hesse is teleurgesteld in het t'eit dat

degenen hier die de keruris hebben
om OosrEuropa te helpen dit niet
tklerr. Hij virtdt ook dat wc Irict vcr'-

baasd moeteu ziju over het t-eit dat
Oost-Europa geeu vooruitgang boekt
ondanks het geld dat we er llaar toe
sturen, want we sturen alleen maar
geld en helpen verder niet bij het
implementeren vau nieuw beleid of
door het op andere manieren bijstaan
met keruris.

Internationalisering

Internationalisering vergt veel iu-

sparuring en aanpassing van de pu-

blieke sectoren in West-Europa. Het
is echter niet alleen een kwestie van
landelijke overheden die zich aanpas-

sen aan de EU, de EU moet zich ook
aanpassen aan haar rol.

Als we kijken rnar beleid, blijkt dat

we vaak kijken naar het aanpassen

val de organisaties. We moeten ech-

ter niet vergeten om ook te kijken
naar de essentie van het beleid. Hes-

se vraagt zicb af of we niet meer

moeten kijken naar de komende ver-

deling van het werk tussen de ver-
schillende lagen van de overheden.

Hesse gelooft bovendien niet in het

gezamenlijk makeu van beleid en hij
vraagt zich wederom af waarom we

niet meer gaan kijken naar de ver-
deling van arbeid over de verschil-
lende lagen van de overheden en

over de verschillende beleidsterrei-
nen.

Hesse sluit af met te zeggen dat hij
hoopt dat we in onze onderzoekett de

praktische kanten van de be-

stuurskunde niet vergeten, want be-

stuurskunde is zowel een 'matter of
analysis' als een'subject-matter'.

Er wordt op overheidsgebied steeds

meer gewerkt met allerlei ecouomi-
sche modellen en theorie€n zoals bij-
voorbeeld het'(new) managerialism'.
Hier wordt echter vanuit de bestuurs-

kunde nauwelijks op gereageerd,'zo-

dat de economen een gedeelte van
ons werkgebied kunnen wegkapen.

Waarom laten we dit zomaar gebeu-

ren?

II. De organisatie-theoretische ba-
sis van de bestuurskunde.

Naast het feit dat de bestuurskunde
nauwelijks reageert op ontwikkelin-
gen in de economische sector van de

overheid negeert ze ook de verfijnin-
gen in interne organisaties. Vanaf de
jaren zestig wordt bestuurskunde-stu-
denten al geleerd dat organisaties
bestaan uit routine zaken en niet-rou-
tine zaken. Vervolgens wordt echter
rnuwelijks aandacht geschonken aan

de niet-routine zaken. Het Crisis On-
derzoeksTeam en haar werk op het
gebied van crisismanagement zijrr
goede initiatieven om bimen de be-
stuurskunde meer aandacht te beste-

den aan niet-routine zaken.

landen worden gebruikt binnen de

bestuurskunde bestaan in andere lan-
den geen woorden. Voor somrnige
begrippen bestaan wel woorden,
maar dan met een net iets andere

betekenis. Het ontbreken van woor-
den en het net iets anders betekenen

van woorden heeft .vaak te maken
met de cultuur in dat land. Als je een

rijtje maakt met dit soort woorden uit
verschillende landen merk je met
hoeveel cultuur de bestuurskunde
heimelijk is doorspekt.

V. Ideologie

De bestuurskunde omvat een hoop

constant veranderende formaties van

ideologieen. Marugement is een ide-
ologie, beleid is een ideologie, etc.

Kouzmin is geinteresseerd in het ver-
wijderen van het ideologisch gehalte

dat in veel van de zaker die be--
stuurskulrde propagcert aarrwezig is.

VI. Globalisering

pe globalisering zal er voor zorgen
dat veel onderwerpen waarover Ko-
uzmin vandaag maar eventjes heett
gepraat, nader belicht zullen worden.
Zal globalisering het einde beteke-

nen van de ideologieen? Nee, waar-
schijnlijk niet, er zullen misschien
wel nieuwe ideologie€n bijkomen.

Zal globalisering het einde beteke-

nen van de geografie en het natio-
nalisme? Daar kan Kouzmin geen

antwoordt op geven, wat hij wel
weet is dat de begrippen ideologie en

nationalisme iu Europa een bedui-
dend andere betekenis hebben dan

elders. Verder wil hij er ons op wrj-
zen dat we niet moeten denken dat de

totstandkoming van de EU ervoor zal

zorgen dat we in een klap van al on-
ze problemen af zljt.

VII. Bestuurskunde als discipline
en als opleiding

Veel organisaties in de publieke sec-

tor zien niet veel in het aannenen
van bestuurskundigen. dit komt om-

dat de opleiding bestuurskunde geen

Professor Kouzmin

Na de lunch was er een nieuwe voo-
rzitter, de heer Stolwijk, directeur
van de Nederlandse School voor het
Openbaar Bestuur.
De estafette werd voortgezet met

professor Kouzmin. Professor Kou-
zmin is van origine 'civil engineer',
hii is lid geweest van de raacl van
commissarissen van de Snowy Mou-
ntain Engineering Company eu mo-
menteel is hij verbonden aan de
WesrSydney University te Sydney,
Australie.

Kouzmin zette in zeven punten uit-
een wat hij vindt van de recente ont-
wikkelingen in de bestuurskunde.

trI. De complexiteit- en ontwerp-
programmats voor organisaties.

Als niet-Europeaan staat Kouzmin
wellicht iets sceptischer tegenover de

moderniseringsprogranrma's in Euro-
pa. Kouzmin is van mening dat we
de Oost-Europese ervaringen uit het
experimenteren met eetr alternatief
regeringssysteem niet zomaar moeteu
afdoen als een historische fout. Als
bestuurskundigen zouden we ver-
standiger moeten zijn. Verder zouden

we om allerlei verande-
ringen/verbeteringen binnen de ove-
rheid te bewerkstelligen ook eens

moeten denken aan het invoeren van
'think-tanks'.

I. De bestuurskunde is niet
ingegaan op de uitdagingen
die het economisch rationalis-
me biedt.

IV. Het verwijderen van de
culturele aspecten binnen bestuurs-
kunde.

St{jve uekken, aandachtig luisteren, de ka-
rakteristieken van eeu syruposiuru

Voor veel begrippen die in sommige
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nlenser atlevert lnet gegaraudeerde
'behavioural competency'. Vooral in
Anglo-Saksische landen viudt rrro-

menteel eeu verandering plaats waar-
bij van universiteiten wordt verwacht
dat ze een zo goed nogelijke oplei-
ding leveren tegen een zo laag moge-

lijke prijs en dat universiteiten onder-
ling gaan collcurreren. I

De organisatie en spLekers van links naar rechts: Schepers. Roborgh. Jolna. Kouzntin.

I-Iesse. rnevr. Dlor, Warnsley. Smolensky. Stolrvijk en de Vries

Door technische omstalldigheden is helaas het gedeelte waarin Smolerxky eu Wamsley op het symposiulll spraken

verklren -qegaan. Daarr'roor orze welgenteeude excuses. de redactie.
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Is het werkekelijk ziju schuld dat: cle beurs mincler dan de helft is van de bijstand, het collegegeld / 500 onhoog gaat

en we dus meer moeten lenen of werken, terwijl we daaryoor minder tijcl krijgeu, hierdoor (aanstaande) studerttett itt

de problemen komen en het hoger onclerwijs verlaten, wat leidt tot kerurisverarmiug, miuder iildustriele itrntlvatie elt

econouli sche achteruitgang?

of is het 'slechts' zijn generatie die nadat zij volop heeft geprofiteerd vau wat onze grootouilers na cle oorlog hebben
opgebouwd, op dit urontertt de laatste voordeleu uit de economie persen eu olls eeu 'Derde Werekl' ecollonrie nalateu.
niet ingesteld op ongevingsotttwikkeliugen en zonder nooclzakelijk kapitaal en kepis'/ r

t-




